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U re ju je  u re d n išk i odbor: R ač
k i V ik to r, B evec Ju s ta , P re 
m ec Jože, K o rb a r  H eda, M ar
čen  A lojz, G e rh a rd  Jože, S tr-  
g a ršek  Ja n k o . O dgovorn i u re d 
n ik  G erh a rd  Jože . U red n ištv o  
in  u p ra v a : S te k la rn a  H ras tn ik . 
Iz h a ja  v sakega 5. v m esecu . 
N aslov: »Steklar« g lasilo  k o lek 
tiv a  S te k la rn e  H ra s tn ik , tel. 
814-622 — in te rn o  63. T isk  in  
k liše ji AERO kem ična in  g ra 

fičn a  in d u s tr ija  C elje 
Po m n e n ju  R epub liškega  se
k re ta r ia ta  za p ro sv e to  in  k u l
tu ro  L ju b lja n a , je  časopis o- 
p ro ščen  d av k a  od p ro m eta  p ro 
izvodov (St. 421-2/72 z dne  3. 1. 
1973).

NE SAMO OB 8. MARCU!
O sem stopetdeset nas je, to je  

1700 delovnih rok, ki dan za dnem, 
leto za letom  soustvarjajo  v ko
lektivu.

Med njim i je  največ m ater, od 
teh  72 sam ohranilk , ki so si v ar
stvo otrok uredile vsaka po svo
je, kakor ka te ra  zna in  zmore. M a
loštevilne so med nam i, ki v  de
lovnem  času lahko  svoje m isli po
svetijo  le (delu. Nehote jim  te  u h a 
ja jo  (domov, n a  (dvorišče, na cesto, 
k je r je  vse polno otroških zank za 
nesrečo. Več kot 60 se jih  dnevno ■

vozi na delo, žal so med n jim i tu 
di take, ki porabijo več časa za 
pot, kot ga porabijo za delo v to
varni.

Ali m ed letom  kdaj razm išlja
mo in razpravljam o o tem, kaj 
ukreniti, da bo teh  problem ov ved
no m anj?

Samo en dan v le tu  se ji (za
posleni ženi) oddolžimo s skrom 
nim  darilom, da n e  bo pozabila 
na revolucionarni m ednarodni 
p raznik  žena, ali m orda samo za
to, da ne bomo k ritiz iran i, kakšni

smo ob 8. m arcu do zaposlenih 
žensk.

P recejšn ja arm ada nas je, samo 
m alo nas je  čutiti p ri odločanju 
v sam oupravnih organih. Z U sta
vo so nam  zajam čene vse prav i
ce, samo ne znamo se jih  poslu
žiti ob pravem  času. Zdihovanje 
in  ta rn an je  n e  bo rodilo uspeha.

Z ustanovitvijo  tem eljn ih  orga
nizacij združenega dela so spro
ščene (niti up rav ljan ja  n a  čimširši 
krog neposrednih proizvajalcev, 
ki so v svoj klopoič potegnile tudi 
več žensk.

V vsaki svoji črtici, objavljeni 
v  glasilu »Steklar«, nam enjeni 
zaposleni ženi — (delavki, sem 
vzpodbujala (na aktivnejše udej
stvovanje v  up rav ljan ju  in  drugih 
področjih družbenega življenja, 
vendar z m alo uspeha.

Ne sto jte ob stran i, n e  izgovar
ja jte  se n a  dom in  družino. Če 
zdržite 7 u r  n a  delovnem mestu, 
naj vam  občasno ko t sam ouprav- 
ljavki ne bo žal urice ali dve za 
obravnavo stvari, ki zadevajo pro
izvodnjo, stan je  podjetja itd., ker 
je  uspeh podjetja odvisen tud i od 
dela vaših rok.

Tako je  v  sam oupravnih orga
nih po TOZD vključenih 32 žensk, 
k ar je  v  odnosu n a  preteklo ob
dobje pozitivneje, v  odnosu na 
število zaposlenih žena pa še ved
no premalo.

Ne bo napak, če posežemo na
zaj v zgodovino, ko  je  pred pet
inosem desetim i leti K lara  Zetkin 
govorila, »da se bodo ženske kot 
ves človeški rod  osvobodile izk lju 
čeno šele tedaj, ko se bo delo 
osvobodilo kapitala. Samo v so
cialistični (družbi si bodo ženske 
kakor (delavci pridobite vse prav i
ce . . .  Če to  premislijo, ne preosta
ne ženskam, k i se hočejo zares 
osvoboditi, nič drugega, kot da se 
pridružijo  socialistični delavski 
s tr a n k i. . .  Brez pomoči moških, 
da, včasih celo proti njihovi volji, 
so stopile ženske pod socialistič
ni prapor . . .  Toda zdaj so pod 
tem  praporom  in  bodo pod njim  
ostale! Pod n jim  se bodo bojeva
le za svojo osvoboditev, za svojo 
človeško enakop ravnost. . .«

Celo proti volji moških so sto
pile ženske pod socialistični p ra
por, je  d e ja la  Kilara Zetkin, proti 
volji nekaterih  moških članov so
cialističnih s tran k  in  njihovih 
vodstev. Tako globoko je  bilo v 
n jih  zakoreninjeno pojm ovanje, 
da je  svet zunaj družine svet mo
ških, da niso (sprevideli, da je  boj 
za tiran ih  za enakopravnost vseh 
ljudi lahko uspešen le, če se 
vk ljučijo  vanj zares vsi zatirani. 
In več kot polovica zatiranega 
človeštva so ženske. Bali so se 
konkurence cenejše in pohlevnej- 
še ženske delovne sile in  niso uvi
deli, da se v boju proti izkorišča
n ju  nim a smisla potegovati za

prepoved ženskega dela, am pak za 
to, da nobena kategorija na trž i
šču delovne sile n e  bo cenejša in 
zato pohlevnejša in  p rim ernejša 
za izžemanje.

Povzem am nekaj misli iz refe
ra ta  sedaj že pokojne Angelce 
Ocepkove — na IV. kongresu AFŽ 
Slovenije pred 21 leti. O položaju 
delovne žene v dobi graditve so
cializm a je  spregovorila tako:

Žene v sta ri Jugoslaviji — d e 
lavke, km etice in ostale delovne 
žene — so bile izkoriščane enako 
kot ves razred ali sloj, ki so mu 
pripadale, v rh  tega pa še kot že
ne.

Z razvojem  industrije  v Slove
n iji so se žene v 'začetku tega sto
le tja  v vse večjem  številu v k lju 
čevale v tovarne kot industrijske  
delavke. Po prvi svetovni vojni, v 
dobi vse močnejšega razvoja k a 
pitalizm a, je tudi p ri nas  rasla 
potreba po ženski delovni siili tako 
v  tovarni ko t v  uradu. Žene pa so 
bile seveda mnogo slabše plačane 
kot moški, čeprav so oprav ljale  
enakovredno delo. Po podatkih 
socialnega zavarovanja je  bila 
poprečna mezda zaposlenih žena 
30—32 % m anjša od povprečne 
moške mezde. K apitalisti so zapo
slovali ženo zato, ker so jo  lahko 
ceneje plačevali, zaradi česar so 
potem  lahko zniževali mezde tu 
di moškim delavcem.

Izkoriščanje delavskega razreda 
je  doseglo vrhunec v dobi kriz, ko 
so z vse večjim  zaposlovanjem  ce
nejše ženske delovne sile večali 
arm ado brezposelnih m oških de
lavcev te r  tako  občutno nižali že 
tako nizko življenjsko raven  p re 
bivalstva.

Kdo je  mogel prebuditi revo
lucionarne sile, k i so se k rile  v 
m ilijonskih množicah zasužnje
n ih  žena, kdo jim  je pokazal pot 
iz njihovega težkega položaja? 
Tega niso mogle naprav iti buržo
azne stranke, ki so skušale izkori
ščanim  delovnim 'množicam p ri
k riti nasprotstva kapitalizm a, ki 
so idealizirale položaj žene kot 
gospodinje in m atere. Tega niso 
mogle napraviti fem inistke, ki so 
iskale rešitev ženskega v p rašan ja  
v reform ah v okviru buržoazne 
družbe. To je  lahko naprav ila  sa
mo K om unistična partija , ki je 
pokazala na podlagi znanstvenih 
dognanj M arxa in  Eengelsa, da je 
suženjski položaj žene nastopil z 
nastankom  zasebne lastn ine in 
razredne družbe in  d a  je  edina 
pot do popolne ženske enakoprav
nosti na vseh toriščih družbenega 
živ ljenja pot revolucionarnega 
boja proti zasebni lastn in i in raz
redni družbi.

Treba je  poudariti, da je naša 
P artija , povezujoč boj žena. z bo
jem  delavskega razreda, znala po
vezovati ženske zahteve s splošni- 

(Dalje n a  2. strani)

Vsem delovnim ženam 
čestitamo ob njihovem prazniku

— Skupščina podjetja
— Svet ZK stek larne
— K onferenca ZM
— Skupščina sindikata
— Vsi TOZD
— U redništvo S tek larja
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mi zahtevam i delavskega razreda. 
V vseh delavskih gibanjih  so so
delovale tudi žene. Nikoli ne 
smemo pozabiti borbenosti delav
skih žena ob večjih  štrajk ih , kot 
so bili na Jesenicah in  Trbovljah. 
Samo v T rbovljah je  bilo 1934 le
ta  na ulici dva tisoč žena, ki so 
zahtevale, da se n jihovim  možem 
zvišajo mezde. Tako je  naša P ar
t i j a  dolgo vrsto  let u stvarjala  v 
okviru  vseljudskega gibanja moč
no proti fašistično gibanje, vzga
ja la  politično zavest žena in tis te

lastnosti, ki so postale značilne 
poteze žena Jugoslavije — bork v 
naši revoluciji — bork v graditvi 
socializma. Žene so se vključeva
le v narodnoosvobodilno gibanje 
po načelih naše P artije , k e r  so ču
tile, da se bo v tem  boju rešilo 
tudi njihovo vprašanje. Iz dneva 
v dan je  rasilo število žena, ki so 
z izredno ljubeznijo  in  požrtvo
valnostjo  opravljale vse naloge, kii 
jim  jih je  postavila P artija , tako 
v vojski ko t na zasedenem  ali 
osvobojenem  ozemlju.

Žene so v tem  boju dostikrat

KDAJ IN KAKO BOMO VOLILI 
V OBČINI HRASTNIK?

Po sprejem u U stave SFR J in Ustave SRS je  Skupščina 
občine H rastn ik  n a  seji v m arcu 1974 sprejela odlok o izvedbi 
volitev v občinsko skupščino H rastnik.

Po predhodnih dogovorih in  po določilih Ustave SR Slo
venije se v občini H rastn ik  ustanovijo  3 zbori, in  sicer:

1. enotni zbor združenega dela, v  katerega bodo volili vsi 
zaposleni ;

2. zbor k rajevne skupnosti, v  katerega bodo volili vsi 
volivci ;

3. družbenopolitični zbor, v katerega bodo volili p rav  ta 
ko vsi volivci občine H rastnik.

Enoten zbor združenega dela šte je  45 delegatov, in  sicer:
— iz področja gospodarstva 38 delegatov,
— iz  področja prosvete in  k u ltu re  3 delegate,
— iz področja zdravstva in  socialnega varstva  2 delegata,
— državni organi, družbenopolitične organizacije in  

d ruštva 2 delegata.
Zbor krajevne skupnosti bo šte l 15 delegatov, tako da 

im a vsaka k rajevna skupnost najm an j 1 delegata, krajevna 
skupnost H rastn ik  — spodnji del im a dva delegata, k rajevna 
skupnost H rastn ik  — zgornji del im a 3 in  k ra jevna  skupnost 
Dol pri H rastn iku  prav  tako 2 delegata.

Družbenopolitični zbor občine bo štel 15 delegatov, ki jih 
bodo predlagale družbenopolitične organizàci-je občine H rast
nik.

Skupno bo to re j bodoča občinska skupščina štela 75 de
legatov, do delegatov pa bomo prišli tako, da bodo volivci 
neposredno in ta jno  volili delegacije, te  delegacije pa bodo 
nato  za vsako sejo občinske skupščine izm ed članov dele
gacije volile toliko število delegatov, kolikor jim  pripada po 
občinskem  statu tu .

Od 45 delegatov združenega dela jih  im a S tek larna H rast
n ik  14, im sicer:

8 delegatskih mest

2 delegatski mesti

1 delegatsko mesto

1 delegatsko mesto 
2 delegatski mesti

— TOZD ročna in  polavtotnatska 
predelava steklene mase

— TOZD avtom atska predelava 
s tek lene -mase 
z vzdrževanjem

— TOZD energetika s ključavničarsko, 
elektro, m izarsko delavnico, 
k isikarna, betonske -naprave,
Samotarske delavnice

— TOZD dekorirn ica s sattoi-r-nico 
TOZD o ro d jarn a  s strugarsko  
in  cizelersko delavnico 
TOZD m enza, bife, počitniški 
domo-vi, skupno

— skupne službe 

KDAJ BOMO VOLILI?
1. Vsi zaposleni bodo volili delegacije v zbor združenega 

dela neposredno na -tajnih vo litvah  v četrtek, dne 28. m arca 
1974, n a  voliščih, ki jih  bodo določile volilne kom isije in 
volilni odbori, ustanovljeni pri -vseh TOZD in  drugih  delov
n ih  skupnostih. P rav  tako bodo 28. -marca 1974 volili tudi 
obrtn ik i ih  p ri n jih  zaposleni delavci te r  d rug i zasebniki.

2. Vsi volivci z območja občine H rastn ik  -bo-do volili v 
zbor k rajevne skupnosti in  v  družbenopolitični zbor občine 
H rastn ik  v  nedeljo, -dne 31. m arca 1974, na voliščih, k i  jih  
bodo določile vo lilne kom isije p ri k ra jevn ih  skupnosti in  vo
lilna kom isija  pri skupščini občine H rastnik.

3. P rav  tako bodo v  nedeljo, 31. m arca  1974, volili V enotni 
zbor združenega dela -kmetijski proizvajalci in  -njihovi d ru 
žinski člani, v kolikor niso zaposleni.

F ranci Ma-rtinšek

žrtvovale vse, otroke, može in 
lastno življenje. Mnoge so ju n a
ško padle v oboroženem boju, na 
tisoče pa jih  je pom rlo zaradi fa
šističnega nasilja  po zaporih in 
taboriščih.

V prašanje ženske enakopravno
sti je  rešeno to rej hk ra ti z glav
nim  vprašan jem  naše revolucije 
— z vprašan jem  naše oblasti. Za
vedati se moram o, da je  zmaga 
revolucije postavila šele tem elje 
za zgraditev -novega življenja de
lovnega ljudstva. Delo žena in 
resnično vk ljučevanje v gospodar
sko, politično i-n ku ltu rno  živ lje
n je  p a  je tem  večje, čim h itre je  
gre naš  razvoj naprej.

K je so vzroki, da žene družbe
no, gospodarsko in politično p re
malo delajo? Eden -izmed vzro
kov je v tem , d a  podlegajo stari 
miselnosti v sebi in okoli sebe, 
miselnosti, ki nem arksistično poj
m ujejo položaj žene v -družbi. Ne
redko naletim o na zaostala poj
m ovanja, češ žena spada k šte
dilniku, -ne pa v jav-no življenje 
itd. Ta-ko -pa, žal, -ne m islijo 
samo moški, -tako- m islijo tudi že
ne. To pome-ni, d a  je -boj za vk lju 
čevanje že-na v družbeno življe
n je  -te-s-no povezan z -bojem za po
litično prevzgojo ljudi, z bojem  
proti zaostalosti -in miselnim 
ostankom  sta rega  družbenega re
da. Ponekod pa žene tudi naseda
jo nazadnjaškim  elementom, ki 
pogrevajo sta re  -nazore o ženi, jih 
skušajo po-glabljati i-n izkoriščati 
v svoje -namene i-n s tem  odvra
čati držav ljane od s-kupnèga iin 
enotnega boja za socializem.

Dalje, zaplete-no življenje žene, 
ki je  m nogokrat -vse — h k ra ti de
lavka, ma-ti i-n gospodinja — je 
tudi eden izmed važnih vzrokov, 
ki za-vi-ra so-delovanje žena v jav 
nem  ži-vljenju. P a  tudi žene, k-i so 
samo gospodinje, nosijo na svojih 
ramen-ih -vso težo gospodinjstva," 
ki jih  do k ra ja  zaposluje. Položaj 
žena v p retek losti je  bil tak, da 
se ni mogla dovolj splošno in  stro
kovno izobraževati, zato se -tudi 
poveči-n-i -ni mogla gospodarsko 
osamosvojiti. Vse to  še danes vp li
va n a  to, d a  se delovna žena -na 
splošno še ne zanim a -dovolj za 
javno živ ljen je in  da še ne čuti 
dovolj potrebe po sodelovanju v 
tem  življenju.

Zato se m oram o -pač bolj v z tra j
no bojevati za razbrem enitev  že
ne, za njeno vzgojo in  vk ljučeva
n je v -gospodarsko, politično in  
ku ltu rno  -dejavnost. N ikakor ne 
smemo dopu-s-titi, da bi žena bila 
p rik ra jšana pri gospodarskih p ra 

vicah. P rav  to, kako nag-lo in  v 
kolikšni m eri se bodo uveljav lja
la načela ženine enakopravnosti, 
pa je  -odvisno od d-ružbe sploh in 
od n je same. Socialistična druž
ba vsa ta  vp rašan ja lahko reši 
mnogo prej kot -katerakoli druga 
družba.

Že doslej bi bili lahko rešili 
mnogo vprašanj, k-i zadevajo za
poslene žene, km etice i-n gospo
dinje, a zaradi -lastnega pom anjk
ljivega dela nismo rešili. Zaveda
ti se moramo, da nam  -n-ihče ne 
bo ničesar podaril, da bomo im eli 
samo to, k ar s-i bomo sam i ustva
rili i-n izbojevali.

V prašanje ženske enakopravno
sti in  enakopravnosti ženske de
lovne sile moram o najprej razči
stiti sam e pr-i -sebi. Sodelovanje 
žene v gospodarstvu je  h k ra ti po
rok za ženino gospodarsko neod
visnost; ta  pa j-i edino omogoča, 
da je -v življenju zares neodvisna 
in sam ostojna. Ne gre pri tem  to 
liko za -to, da je  prav  vsaka žen
ska zaposlena, kolikor za to, da so 
vsem ženam  odprte -vse možnosti 
za izobrazbo, za strokovno uspo
sobitev, da im ajo vso možnost, da 
se za-poslijo, d a  se v svoji stroki 
razvijajo  in -da -so za svoje delo 
enako plačane. Ne moremo se to
rej -strinja-td s -tistimi, ki mislijo, 
da je zaposlitev žena sam o tre 
nutno potrebna. Žene so na ust
reznem  delovnem m estu moškim 
enakovredne. To dokazuje sto ril
nost žena, pr-i-merja-na z moško 
storilnostjo.

Posebno -važna je  pomoč celot
ne družbe družin-i, zlasti pa de
lovni ženi pri vzgoj-i n jen ih  otrok. 
Ta skrb za vzgojo -in -nego otrok 
se o-draža -predvsem v ustanav lja 
n ju  otroških in -mladinskih usta
nov, ki -razbrem enjujejo zaposle
no m ater pri oskrbovanju otrok 
in ji pom agajo pri njihovi vzgoji. 
To je  -torej najvažnejši činitelj, ki 
omogoča ženam, zlasti tistim , ki 
n im ajo -nikogar doma, da lahko 
poleg m aterinstva opravljajo  tudi 
svoje poklicno delo.

O teh to  še mnogih drugih pe
rečih vprašanjih , ki zadevajo že
no — m ater, delavko i-n družino, 
so razprav lja le  delegatke vseh 
slojev na IV. -kongresu AFŽ pred 
21 leti. Trdo to  globoko -so zaora
le v  ledino, toda me smo to p re
m alo upoštevale. Ob naglem  -raz
voju naše družbe smo le stopica
le, nam esto da bi -trdno ko-rakale 
sporedno z moškimi.

Kot -kdajkoli im am o sedaj vse 
možnosti na dlani, zato smelo v 
korak, kot proizvajalke enako
vredne članice naše družbe. V tem  
naj bo naša prelom nica ob letoš
njem  8. m arcu.

Bevec Justi

Izobraževanje delavcev, naloga sindikata
V -petek 1. m arca je  -bil v H rast

niku -občni zbor občinske organi
zacije zveze sindikatov, na kate
rem-so podali obračun svojega de
la  v pretekli 4-letni -mandatni do
bi in se -dogovorili za bodoče n a
loge. Občnega zbora, -ki je  bil ze
lo dobro obiskan, se je  udeležil 
tudi -predsednik Republiškega sve
ta  Sindikatov Slovenije, tov. inž. 
Janez B arbarič. V svoji razpravi 
se je tov. B arbarič  dotaknil šte
viln ih  -problemov, -ki težijo h-rast- 
niške delavce. P-red-vsem pa je  po
udaril naloge sindikatov, ki jim  
jih  -nalaga -nova ustava. Med d ru 
gim  je  hrastn-iške sindikaliste 
opozoril -na -naloge s ind ika ta  pri 
izobraževanju, i-n to  predvsem  
družbenopolitičnem  izobraževanj u 
članov sindikata. Z uveljavitv ijo

delegatskega sistem a bodo delav
ci odločali o vseh zadevah druž
benega življenja, za -kar pa jih  bo 
potrebno usposobiti. To nalogo 
bodo -marale prevzeti delavske 
univerze, k i so bile v ta  -namen 
ustanovljene, vendar niso v celoti 
odigrale svoje vloge zarad i ne
ustreznega načina financiran ja . Po 
novi ustavi je  sindikat celo zako
nodajalec, Sindikati -so podpisniki 
sam oupravnih  sporazum ov in  
družbenih  dogovorov. S indikati 
prevzem ajo s tem  zelo veliko od
govornost, k i se jo je  -potrebno za
vedati in  -temu ustrezno zagoto
viti takšne kadre, ki bodo kos tem  
nalogam. Zato je  -izobraževanje 
članov sindika-ta, članov delegacij, 
ena -izmed številnih važnih nalog 
sind ikata -v bodoče, je  poudaril 
tov. Barbo-rič.



Rezultati poslovanja v letu 1973
Zaposleni

S planom  za leto 1973 smo p red
videli, da bomo imeli 1820 zapo
slenih. Povprečno stan je zaposle
nih v 'letu 1973 pa je  bilo 1795, od 
tega 932 m oških in  863 žensk.

S tan je zaposlenih 31. 12. 1973 pa 
je  bilo 1811 ali 99,51% od p lan i
ranega.

V le tu  1973 je  v podjetje prišlo 
239 oseb, in sicer 166 moških in  73 
žensk, podjetje pa je zapustilo 226 
zaposlenih od tega 141 moških in  
85 žensk. Iz podatkov je razvidno, 
da je tudi le ta 1973 bila precejš
n ja fluktuacija , pretežni del de
lovne sile, ki pride oziroma zapu
sti delovno organizacijo, je  iz ob
ra ta  ročne in  polavtom atske pro
izvodnje, k a r  seveda vpliva na 
proizvodne rezultate.

Proizvodnja v kg
S planom  za leto smo predvide

li, da bomo proizvedli 20,038.790 
kg, dejansko pa smo proizvedli 
19,391.720 ikg in s tem  letni plan 
dosegli z 96,77 %. V obratu  ročne 
in polavtom atske proizvodnje smo 
proizvedli 7,949.660 kg ali 97,28 % 
letnega plana. V obratu avtom at
ske proizvodnje smo proizvedli 
11,442.060 kg in  letni p lan  dosegli 
z 96,42 %. Dosežena proizvodnja 
v letu  1973 je  za 7,16 % večja od 
dosežene proizvodnje v letu  1972.

Prodaja v kg
Z letn im  planom  za leto 1973 

smo predvideli, d a  bomo celotno 
proizvodnjo, to  je 20,038.790 kg 
tudi prodali, dejansko pa smo p ro
dali 18,592.401 kg, k a r  je  92,78 % 
od planiranega. Iz obrata  ročne 
in  polavtom atske proizvodnje smo 
prodali 7,885.619 kg, k ar je  96,50 % 
od planiranega, iz  obrata  avto
m atske proizodnje smo prodali 
10,706.782 kg, k a r  je  za 90,22 % od 
planiranega.

Občuten padec povpraševanja 
na domačem trg u  n i v  celoti mo
gel pokriti povečan izvoz, zato so 
rezu ltati p rodaje v  p rim er j avi s 
p lan iran im  nekoliko n ižji. Ce še 
k  tem u dodam o posledice reduk 
cije električne energ ije  in  b u ta 
na, potem  lahko  rečemo, da so 
k ljub  težavam , n a  ka tere  nismo 
mogli vplivati, doseženi rezultati 
zadovoljivi.

Neto prodajne cene
Dosežene neto prodajne cene so 

v prim erjav i s p laniranim i za le
to  1973 nekoliko nižje, in  sicer 
p lan irana povprečna neto p rodaj
na cena v  le tu  1973 za podjetje 
kot celoto znaša 9,01 din, dejansko 
dosežena pa 8,26 d in  ali 91,66 % 
od p lanirane. Na višino dosežene 
neto p rodajne cene vpliva proda
ni asortim an in  pa razm erje med 
količinam i, ki jih  prodam o doma 
in na tu ja  tržišča. V ečja p rodaja  
na tu ja  trž išča  v odnosu na plan 
delno tudi vp liva  na doseženo ne
to prodajno ceno, k a r  je  v  le tu  
1973 tud i nastalo.

Izvoz
S planom  za leto 1973 smo pred

videli, da bomo prodali za dva m i
lijona 950.817,35 dolarjev , dejan 
sko pa smo prodali za 3.586.369,46 
dolarjev, k a r  je  21,54 % več kot 
smo p lan ira li; v  p rim erjav i z le
tom 1972 je  to  za 42,29% več.

Celotna vrednost izvoza je re 
alizirana na konvertibilnem  pod
ročju.

Lastna cena
Za doseženo proizvodnjo v letu  

1973 smo porabili 149,785.081,75 
din, od tega znašajo poslovni stro
ški 90,214.691,90 din in  59,570.398,85 
din osebni dohodki. Dosežena last
na cena znaša 7,66 dim, od tega 
odpade na poslovne stroške 4,59 
din in  osebne dohodke 3,07 din.

Proizvodni odpadek
Na tem  področju smo v pretek

lem letu dosegli zadovoljive re
zultate v prim erjav i z letom  1972, 
in sicer za asortim an obrata roč
ne in  polavtom atske proizvodnje 
je  odpadek v letu  1972 znašal 
17,68 %, v  le tu  1973 16,72 %. S truk
tu ra  odpadka v obratu  ročne in 
polavtom atske proizvodnje je na
slednja:

1Ó72 1973
napaka stekla 5,01 5,19
napaka dela 4,21 3,48
ostali lomi 8,46 8,05

Za asortim an obrata avtom at-
ske proizvodnje pa je  bil odpadek 
leta 1972 17,14%, v le tu  1973 pa 
znaša 13,68 %. S tem  pa verjetno 
nism o vsega naredili, am pak se 
m oram o zavzem ati na vsakem  ko
raku in  vsi, da bodo ti rezultati 
v bodoče še boljši, saj so tu  naše 
no tran je rezerve.

Prodaja po vrednosti

S planom  za leto 1973 smo pred
videvali, da bomo iz  obrata roč
ne in  polavtom atske proizvodnje 
prodali po bruto  prodajnih  cenah 
za 115,394.445,00 din, dejansko 
smo prodali za 102,355.133,19 din, 
kar je  88,70 %, v prim erjav i z le
tom 1972 pa je  to za 11,20 %  več.

Iz obrata  avtom atske proizvod
n je srno p lan ira li prodajo v višini
79.130.600.00 din po b ru to  prodaj
nih cenah, dosegli pa smo
63.092.217.00 din, k a r je  79,73% 
od planiranega, v p rim erjav i z 
doseženim v  letu  1972 je  to 
97,13 % j

Skupno neto  realizacija  stekla, 
dosežena v le tu  1973, znaša 
154,081.542,49 din; če k  te j rea li
zaciji še prištejem o realizacijo  
trgovskega blaga, realizacijo m a
te ria la  in  odpadkov te r  izredne 
dohodke, dobim o ustvarjen i celo
ten dohodek po izdanih fak tu rah  
za leto 1973, tei znaša sto šestdeset 
milijonov 279.179,37 din.

Dosežena raizlika m ed p rodaj
no vrednostjo  in lastno ceno (do
biček) znaša 8,824.579,10 din, k a r 
je  5,51 %  celotnega dohodka. P la
n irana stopn ja dobička za leto 
1973 znaša 15,02 %.

Razdelitev celotnega dohodka

Glede n a  tržne razm ere, ki so 
nas sprem ljale v  letu  1973 in pa 
podražitve nekaterih  surovin, 
predvsem  energetskih virov, po
dajam o razdelitev  celotnega do
hodka, razm ejeno n a  prvo in  d ru 
go polletje, iz rezultatov p a  lahko 
sam i ugotovite stan je  in  si u stva
rite  sliko stan ja  po zaključnem  
računu za leto 1973.

jan u ar—junij ju lij—decem ber Skupaj
1. Celotni dohodek 85,663.744,79 74,615.434,58 160,279.179,37

v '% 53,45 46,55 100
2. P orabljena

sredstva 40,308.864,50 43,205.031,31 83,513.895,81
v % 48,27 51,73 100

3. Pogodbene
obveznosti 1,869.004,50 2,074.063,32 3,943.067,82
v % 47,40 52,60 100

4. Zakonske
obveznosti 2,909.711,29 3,176.654,25 6,086.365,54
v % 47,81 52,19 100

5. Celotni poslovni
stroški (2 +  3 +  4) 45,087.580,29 48,455.748,88 93,543.329,17
v  % 48,20 51,80 100

6. Dohodek podjetja 40,576.164,50 26,159.685,70 66,735.850,20
(1 -5 )  v  % 60,80 39,20 100

Tako dobljeni dohodek podjet
ja  p redstav lja  dohodek za razde
litev, in  sicer na osebne dohodke 
in sklade. Izključno ta  dohodek 
je m erilo za delitev osebnih do
hodkov, im a pa tudi glavni vpliv

na fak tor stim ulacije pri sam o
upravnem  sporazum u in  od višine 
dohodka je  odvisna višina sred
stev iz stim ulacije. In  kako smo 
ta  dohodek delili, n am  kažejo n a 
slednje prim erjave.

jan u ar—junij ju lij—decem ber Skupaj

Realizirani del 
osebnih dohodkov 28,517.187,34 29,394.083,76 57,911.271,10
% 49,24 50,76 100
Bruto skladi 12,627.302,39 — 3,802.723.29 8,824.579,10
Neto skladi 9,613.928,25 — 5,004.419,25 4,609.509,00

Razliko m ed bruto in neto skla
di predstav lja jo  skupni rezervni 
sklad, rezervni sk lad  podjetja  in 
posojilo za nerazvita področja. 
Osebne dohodke smo v  drugem  
polletju obdržali na planskem  n i
voju, to  je  im elo za posledico, da 
smo del skladov, ustvarjen ih  v 
prvem  polletju, porabili za oseb
ne dohodke. To je  narekovalo, da 
smo ob zaključnem  računu  spre
menili delitev dohodka od p lani
rane 68,88 % za osebne dohodke 
in  31,12% za bruto  sklade na de
jansko doseženo, in  to  86,78% za 
osebne dohodke in  31,22 % za b ru 

to sklade. Doseženi povprečni n e 
to osebni dohodki na zaposlene
ga n a  mesec znaša 1,941,94, k ar je  
104,21 % od planiranega, v p ri
m erjavi z letom  1972 p a  je  za 
8,88% večji.

Doseženi neto skladi p redstav 
lja jo  tisto  m inim alno akum ulaci
jo, ki smo jo določili po določilih 
sam oupravnega sporazum a dolžni 
oblikovati. P ri delitvi sredstev  po 
zaključnem  računu  za leto 1973 pa 
skupno z am ortizacijskim  sk la
dom ne pokrivajo celotnih potreb  
tekočega leta, pokrite so le  tis te  
najnujnejše.

Terjatve in obveznosti

Stanje S tan je
31. 12.1972 31. 12.1973

T erja tve od odjem alcev 38,550.145,67 28,813.737,83
Obveznosti do odjemalcev — 1,115.206,23 — 361.968,78
T erja tve od dobaviteljev 3,492.846,91 5,488.448,90
Obveznosti do dobaviteljev — 12,691.227,05 — 10,876.571,40

K rsn ik

OBVESTILO
N a željo članov ko lek tiva objavljam o tabelo dodatka na

stalnost tako da bo vsak 'lahko sam  p reverja l pravilnost up ra-
vičenosti n a  višji dodatek.

V išina dodatka na stalnost se odm erja po delovni dobi
in  kvalifikaciji.

IV., V., VI.
kategorija

I., II., III.
V števna le ta kategorija

VS, VS, SS, VK KV, PK, NK

do 2 let --- —
od 2 do 3 let 50,00 40,00
od 3 do 6 le t 70,00 57,00
od 6 do 9 let 90,00 74.00

91.00od 9 do 12 lot 110,00
od 12 do 15 le t 130,00 108,00
od 15 do 18 le t 150,00 125,00
od 18 do 21 le t 170,00 142,00
od 21 do 24 le t 190,00 159,00
od 24 do 27 let 210,00 176,00
od 27 do 30 le t 230,00 193,00



Skupščina podjetja potrdila zaključni račun za leto 1973
Skupščina podjetja je razdelila ostanek dohodka, razdelila amortizacij
ski sklad za leto 1974, potrdila zaključni račun menze in bifeja za leto 
1973, potrdila zaključni račun počitniških domov za leto 1973. Med 
ostalim sprejela tudi več pomembnih sklepov.

Na 4. zasedanju skupščine podjetja so bili navzoči poleg delegacij 
TOZD tudi d irek to r M rcina Maks, dipl. ing., vodje TOZD, Sušin V ik
tor, dipl. pravnik, vodje posam eznih služb, Cigler Janez, predsednik 
sindikata, Vidovič Franc, Spitaler Emil, predstavniki družbenopolitič
nih organizacij podjetja.

Vodja gospodarsko planskega sek to rja  tovarišica K orbar H eda je  
tolm ačila dosežene rezultate poslovanja za leto 1973, prim erjavo z le
tom  1972 in planom  za leto 1973. Celotni podatki o poslovanju so 
podani v posebnem sestavku.

Iz rezultatov poslovanja je  razvidno, da so bili uspehi poslovanja 
v drugem  poletju  1973 izredno slabi, da so n a  te  rezu ltate  vplivali 
predvsem  fak to rji podražitve osnovnih surovin, goriv in  predvsem  
redukcija električne energije. Na drugi stran i pa je  im el kolektiv p rak 
tično zam rznjene vse cene. Stroški poslovanja so se večali.. Samo ne
kaj prim erov podražitve surovin: olje od 0,65 na 1,03 din, bu tan  od 
0,55 na 1,30 din, cinkovo belilo od 5,50 na ca. 21,50 din za kg. Med 
ostalim i podražitvam i so še em balaža, litina, zunanje cene, uvoz barv, 
ognjeodponnega m ateria la  surovin itd.

Samo zaradi redukcije je  bilo izgubljenih  okrog 800 m ilijonov di
narjev, če k tem u še prištejem o ostale stroške, je  rezu ltat vseh po
dražitev zelo visok. V ju liju  pa je  nasta la  še neka druga situacija, in 
sicer revalvacija d inarja, ker je  bil d ina r postavljen na vrednost zlata, 
nato  pa se je  sprem enila vrednost dolarja, ita lijan ske lire itd.

Vse to je  vplivalo, da smo ustvarili le 460 m ilijonov ostanka do
hodka, k a r je  zelo nizka vsota. Po oceni pa je  kolektiv lahko kljub  
tem u zadovoljen v danih razm erah, v katerih  se je  nahajal. K ot je  
bilo že navedeno, smo im eli težave zaradi usk la jevanja naših izdelkov. 
S ituacija se je  poskušala ublažiti, delno je  to tudi uspelo. Izdelan je 
bil sam oupravni sporazum  za nove cene široke potrošnje in  razsvetlja
ve, ki v letu  1973 ni im el nobenega vpliva.

Ta sporazum  bo kolektiv  šele sedaj lahko upošteval. V zvezi z no
vimi cenami za em balažo se pričakuje, da se bo to sedaj v  k ratkem  
uredilo.

R azprava po poročilu je bila izredno obsežna, postavljena so bila 
konkretna vprašanja, na katera  so odgovarjali posamezni vodje sek
torjev  in vodje TOZD.

Zanim iva je  b ila razprava tovariša d irektorja , ki je  konkretno 
ocenil situacijo. Dodatno poročilo o poslovanju v 1. in II. polovici 
le ta  nam  to nazorno prikazuje. Ob tem  je  treba ugotoviti, da smo v 
drugem  polletju  k ljub  slabšim  rezu ltatom  poslovanja izplačali celo 
nekaj višje osebne dohodke, k ar sicer v norm alnih  pogojih ni logično, 
vendar pa nismo prekoračili vsote za osebne dohodke, kot nam  jih  
predpisuje sam oupravni sporazum. Sam o ob m inim alnem  povečanju 
zaposlenih (100,34 /̂o) v p rim erjav i z letom  1972 je  fizični obseg p ro
izvodnje večji za dobrih 7'%- Ob večjih  zalogah v prim erjav i z 
letom 1972 je  tudi fizični obseg n araste l za približno isto vrednost. Do
segli smo pa boljše rezu ltate  v pogledu znižanja loma in občutno p re
koračili predvideni obseg izvoza.

Če bi kolektiv  drugo polletje delal ob istih pogojih gospodarjenja 
kot I. polletje, bi bil celotni rezu lta t le ta  bistveno boljši. S labši re
zultati so največ posledica sprem enjene situacije gospodarjenja, tako 
na jugoslovanskem  kot na svetovnem  trgu.

Delegatom skupščine podjetja  so bili prikazani podatki trošen ja 
sredstev za dnevnice, reklam e, reprezentanco, avtorske honorarje, služ
bena potovanja, potne stroške, k ilom etrine, tako da je bilo porabljeno 
m anj sredstev kot je bilo p lanirano in sicer:

din
Dnevnice, nagrade vajencevplanirano 200.000,00
ter dodatki porabljeno 140.264,00
reklam a plan irano 50.000,00

realizirano 42.267,00
avtorski honorarji planirano 15.000,00

realizirano 11.564,00
službena potovanja plan irano 50.000,00

realizirano 24.598,00
potni stroški plan irano 30.000,00

realizirano 28.804,00
kilom etrine planirano 40.000,00

realizirano 34.881,00
Skupščina podjetja 

razm erja, in  to:
je soglasno po trd ila  sprem em bo delitvenega

— potrdi se sprem em ba delitvenega razm erja  čistega dohodka:
realizirani plačani del osebnih dohodkov 86,78 %  
bruto  skladi 13,22 %

— skupščina podjetja je  soglasno p o trd ila  fo rm iran je  in  porabo sred
stev am ortizacijskega sklada za leto 1974 in  koriščenje denarnega 
dela poslovnega sklada in  sklada skupne porabe po zaključnem  
računu za leto 1973.

AM ORTIZACIJSKI SKLAD

b) Izdatki
Poleg lastne udeležbe za rekonstrukcijo
vključno 2 % za energetske objekte
Plačilo ostankov računov za osnovna sredstva
Nakup izparilne postaje
Skupaj izdatkov
Ostanek razporejenih  sredstev

POSLOVNI SKLAD

a) Dohodki
Prenos neporab ljen ih  sredstev iz leta 1973 
Doseženo iz čistega dohodka po ZR 1973 
Prenos iz dela za obratna sredstva 
Vračilo garancijskega zneska 
Skupaj dohodki

b) Izdatki
A nuitete kreditov  za sta lna obratna sredstva
A nuitete deviznih kreditov po starih  pogodbah
A nuitete deviznih kreditov za tekoče investicije
Sredstva za no tran ji transport
N aprava za odprašavanje
Skupaj izdatki
Ostane na razpolago

SKLAD SKUPNE PORABE

a) Dohodki
Prenos neporabljenih  sredstev iz le ta  1973 
Vračilo začasne uporabe za obratna sredstva 
Iz razdelitve čistega dohodka po ZR 1973 
Skupaj dohodki

12,059.797,—
24.762,50

121.796,—
12.206.355,50

12.344,84

1,534.844,84
1,908.799,25
3,000.000,—

9.540,30
6,453.184,39

157.997,05
1,950.240,50
3,736.184,55

220.000,—
250.000,—

6,437.422,10
15.762,29

din
38.554,20

1,430.804,30
2,700.709,75
4,170.068,25

b) Izdatki
K rajevna skupnost — spodnji del,
udeležba za avtobusno postajo 23.170,60
Plačilo ostanka računov za osnovna sredstva 51.897,65
Udeležba za nakup stanovanj 1,000.000,—
Stroški izgradnje kegljišča 450.000,—
Nadom estilo kolektiva za letni dopust 1,250.000,—
Občini za negospodarske investicije,
štipendije in  obram ba SLO 800.000,—
Stroški proslave 50.-letnice O rjune — 55.000
Udeležba za gradnjo  avtobusne postaje 60.000,—
Dotacije družbenopolitičnim  organizacijam  315.000,—
Udeležba za nakup dom a upokojencev na Dolu 50.000,—
Oprem a za počitniški dom Bohinj in Portorož 65.000,—
A daptacija stanovanja v počitniškem
domu Portorož 50.000,—
Skupaj izdatkov 4,170.068,25
Skupščina je obravnavala tudi ostalo problem atiko v podjetju  in 

spreje la tozadevna priporočila in  sklepe:

Vrednost točke za februar 1974
Določena je  bile vrednost točke za izplačilo v februarju , in  to 1,46 

din, s tem, da se zagotovi vsem m inim alni osebni dohodek 1050 din 
brez upoštevanja dodatka za nočno delo v sm islu določil sam ouprav
nega sporazum a.

Zadolžitev poslovodnega organa
Poslovodni organ po sam oupravnem  sporazum u sestavljajo  vsi 

vodje TOZD in vodje sektorjev  te r  d irek tor OZt).
Naloga poslovodnega organa je, da prip rav i predlog osnutka za 

novo delitev osebnih dohodkov, za tisti del, ki se s planom  določa kot 
povečanje n ivo ja osebnih dohodkov. Predlog se naj izdela do 10. 3. 
1974 in ga posreduje odboru za sistem  dohodka.

Odbor za sistem  dohodka ga predloži skupščini podjetja, ki ga naj 
obravnava do 25. 3. 1974.

Razdelitev premoženja po TOZD
Skupščina podjetja  izvoli v kom isijo za razdelitev prem oženja po 

TOZD tovariša A ntona K obala in Rudolfa K irhm ajerja .
Vsem vodjem  TOZD se nalaga, da izvolijo na svojih delavskih 

svetih TOZD po enega delegata v to komisijo.
K adrovska kom isija družbenopolitičnih organizacij podjetja pa do

loči dva predstavnika. Eden od določenih je  predsednik komisije. Rok 
je  do 10. m arca 1974.

Regres za m alice sedaj 60,00 din
Skupščina podjetja  je  sklenila, da se regres za malice v bodoče 

izplačuje v višini 60,00 din na zaposlenega, v obliki denarn ih  bonov, 
k a r  se k rije  iz m ateria ln ih  stroškov, vendar šele po korekciji v sam o
upravnem  sporazum u.

P redsednik  kom isije za sam oupravni sporazum  im a nalogo, da ta  
predlog ozirom a sklep čim prej realizira.

a) Dohodki
Prenos neporabljenih  sredstev iz le ta  1973 
P lan irana  am ortizacija za leto 1974 
Skupaj sredstev

din
298.700,34

12,000.000,—
12,298.700,34

Plan boljšega gospodarjenja
Vsi vodje TOZD m orajo izdelati p lane racionalnega poslovanja, 

ki jih  m orajo obravnavati delavski sveti TOZD in predložiti p lane 
do prihodnje seje skupščine podjetja  v obravnavo.



V 0 0  ZK TOZD IV. — NOVI ČLANI
Živimo v družbeno zelo razgi

banem  času: sprejem  zvezne in 
republiške ustave, občinskega sta 
tu ta , volitve itd. Vse to in  vrsta  
drugih stvari zahtevajo poštenega, 
neposrednega, družbi predanega 
sam oupravljavca — kom unista.

To je  del osnovnih m eril pri k a
drovan ju  članov v vrste  ZK, ker

je  obdobje, ko smo v ZK spreje
m ali ljud i masovno, formsko, za 
nami. N ahajam o se v obdobju, ko 
v vrste ZK sprejem am o samo 
družbeno aktivne, poštene ljudi, 
ki s svojim  poštenim  delom in 
aktivnostjo  doprinašajo k  novi, 
revolucionarni, boljši ureditvi.

V OO ZK orod jarna s strugar-

sko in  cizelersko delavnico so na 
osnovi teh m eril sprejeli v svoje 
vrste nove člane. Ta slovesni tre 
nutek bo verjetno še dolgo ostal 
v spom inu novo sprejetih  članov.

S ekretar OO ZK tov. Jože K le
men jih  je  v uvodnih besedah se
znanil s pravicam i in dolžnostmi, 
članov ZK za uspešno delovanje 
na področju idejno političnega de
la, k je r živijo in k jer delajo.

Sprejeti so bili tovariši: K arl 
Dragar, B ojan Smodič, Drago K re
že in  V iljem  Zaletel II, s tem  se 
je  število članov povečalo na 16.

Po uradnem  sprejem u in zah
valnih  besedah novo sprejetih  
članov se je  obravnaval predlog 
aktiva m ladih delavcev TOZD

Karli Dragar

IV o nadaljn jem  vključevanju  v 
vrste ZK iz v rst m ladine in ne
posrednih delavcev.

Po tem eljiti razpravi je  bil 
spreje t sklep, da se na nasled
njem  sestanku sprejm ejo v član
stvo ZK: F išnar Avgust, Gornik 
Ladislav in  M lakar Boris, katere 
je predlagal aktiv  m ladih delav
cev v TOZD IV zaradi njihovega 
družbeno aktivnega delovanja.

P reb ran  je  bil osnutek resolu
cije VII. kongresa ZKS. Potem  je 
bilo predloženo, da bi prenehali z 
dosedanjo prakso čitan ja refera
tov na podobnih sestankih, ker se

SKUPŠČINA PODJETJA -  p o trd ila  
z a k lju č n i ra ču n  za  le to  1973

Dotacije društvom
Upoštevale so se  delno le vloge družbenopolitičnih organizacij v 

podjetju, sindikat, m ladina itd. Vsa društva bodo financirana preko 
TTKS (tem eljno telesne ku ltu rne  skupnosti). Glede dotacije za stre
lišče predlaga skupščina sporazum  s kegljaškim  društvom , da že iz 
fo rm iranih  sredstev del teh odstopijo strelcem, to pa zaradi tega, ker 
g radn ja  novega kegljišča odpade zaradi g radnje ceste — bivše staro 
kegljišče Logar se ruši). P red laga pa se adaptacija starega kegljišča, 
k jer pa verjetno ne bodo tako veliki stroški.

Problem sode
P ri obravnavi zaključnega računa je  tovariš M linar M artin, vodja 

kom ercialnega sektorja, pojasnil problem atiko sode. Poudaril je, da 
je  ena najbolj k ritičnih  surovin kalcin irana soda, ki je ni dovolj v 
Jugoslaviji. Izgleda, da se bo znatno dvignila cena. Zaradi tega bomo 
m orali sodo uvažati, predvsem  iz vzhodnih držav. Sedaj se dogovarja
mo za uvoz sode iz Češke. V tej situaciji si m ora kolektiv zagotoviti 
zadostne količine sode iz podjetja »Soda« Lukovac, ki nam  bo do
bavila iste količine kot v letu  1973. K akšne „bodo cene, še n i jasno. 
Približno 1.500 ton sode nam  prim anjkuje poleg dobav »Sode« Lu
kavac. Te količine so se zagotovile za določen čas. Iste težave ima 
vsa steklarska industrija  v Jugoslaviji.

POTRDITEV ZAKLJUČNEGA RAČUNA POČITNIŠKIH DOMOV 
ZA LETO 1973

Tovarišica K orbar Heda, vodja gospodarsko planskega sektorja, 
tolm ači poslovanje počitniških domov v letu 1973

din
Realizacija po fak tu rah  430.861,65
Prevozi ' 22.826,—
Skupno 452.837,65
K ritje  m aterialn ih  stroškov 480.649.95
Izguba 27.762'30

Skupščina podjetja je soglasno potrd ila zaključni račun počitniških 
domov S teklarne H rastn ik  za leto 1973.

Sklenjeno je hilo, da se izguba 27.762,30 din k rije  iz poslovnega 
sklada počitniških domov.

POTRDITEV ZAKLJUČNEGA RAČUNA MENZE IN BIFEJA 
ZA LETO 1973

Tovarišica H eda K orbar, vodja gospodarsko planskega sektorja, 
je  tolm ačila poslovanje menze in počitniških domov v letu  1973.

din
Skupno je bila realizacija m enze 690.248,15
Realizacija b ifeja 2,083.805,75
Izredni dohodek 50.876,90
Skupaj realizacija 2,824.930,80

Realizirani plačani del
Poslovni stroški 
Izredni stroški
N abavne vrednosti prodanega blaga

635.496,— 
224,45 

2,015.945,25

173.265,10 
4.100,65 
6.789,75 

43.806,40 
118.568,30

3.465.30 
7.114.40
1.720.15

106.268.75
Skupščina podjetja je soglasno potrdila zaključni račun  Delavsko 

uslužbenske menze S teklarne H rastn ik  za leto 1973.
Razdelitev sredstev po zaključnem  računu se predvidi:

din
3.465.30 
7.114,10
1.720.15

106.268.75
Sredstva poslovnega sk lada so nam enjena za poslovanje in  za 

nakup osnovnih, sredstev, za katere  pa da predhodni pristanek  skup
ščina podjetja.

Dohodek
K ritje  pogodbenih obveznosti 
K ritje  zakonskih obveznosti 
Realizirani plač. del. vkal. OD 
Ostane za sklade 
Skupni rezervni sklad 
Rezervni sklad
Posojilo za nerazvite republike in SAP Kosovo 
Poslovni sklad

— Skupni rezervni sklad
— Rezervni sklad
— R epublikam  in SAP
— Poslovni sklad

ti le časovno zavlečejo, ni pa opa
ziti nobene aktivnosti in sodelo
v an ja  v takšnih razpravah, ker je

Drago Kreže

o n jih  večina prisotnih že sezna
njena prek sredstev javnega ob
veščanja.

O stra d iskusija pa se je razvila 
potem o delovanju sam oupravnih 
organov in  TOZD, ko so se poja
vile težave, ko bi ti m orali pričeti 
z delom. Težave so v tem, ker še 
niso izgotovljeni poslovniki vseh 
komisij posameznih TOZD za 
pravilno delovanje, ker še ni iz
računana obračunska u ra  in še n i
so izpeljani postopki za sam o
stojno finančno poslovanje.

Zaradi m lačnosti delovanja ve
čine izvoljenih organov u p rav lja 
n ja  se dogaja, da še vedno ob-

Bojan Smodič

veljajo  odločitve nepristo jn ih  o- 
seb o stvareh, ki so v pristojnosti 
sam oupravnih organov, kot npr.: 
določitev višine OD za vodje 
TOZD, objavljene v razpisih. 
Člani OO ZK menijo, da je  tak  
postopek nepravilen in  nespre
jem ljiv  te r potreben obnove po
stopka pri organu za usk lajevanje 
OD med TOZD, ki je  bil izvoljen 
pri skupščini OZD. V m erilih  za 
delitev OD se prem alo poudarja



PRVA K O N FEREN CA  DELEGATOV OSNOVNE 
O RG A N IZA CIJE SINDIKATA V TOZD

Delegati osnovnih organizacij 
sind ikata TOZD so obravnavali 
sporazum  o ustanovitvi konferen
ce OO sindikata v S teklarni 
H rastn ik  in sindikata panoge ke
m ične industrije  v Hrastniku. 
Predlog je  bil spreje t in potrjen. 
V obširni razpravi so kritično o- 
b ravnavali nekatere probleme, ki 
so bili izneseni že na letni kon
ferenci sindikata. V zvezi z reali
zacijo sklepov in iznesene pro
blem atike so dobili delegati to
zadevne odgovore, ki so jih  po
sredovali na konferenci vodje 
sektorjev ali TOZD v podjetju.

Glede prevoza z avtobusi je bil 
sp reje t sklep, da se uredi s pod
je tjem  SAP in Izletnikom  tako, 
da bi bili odhodi na Dol in  na 
R udnik ob 5., 13. in  21. uri.

Ponovno je bilo kritično ocenje
no  delo obratne am bulante. V tej 
zvezi so bili že storjeni nekateri 
ukrepi. Odgovori bodo objavljeni 
v glasilu »Steklar«.

K onferenca je  izvolila 14-član- 
ski izvršni odbor. V izvršni odbor 
konference so bili izvoljeni: K rs
n ik  Franjo, Dram e Hilda, G rohar 
Janez, Cigler Janez, Perci Adi, 
S rebotnik Jure, S trgaršek  Anton, 
Prem ec Jože, C entrih  Silva, M aj
cen Anka, M arčen Alojz, Fišner 
Avgust, K ladnik  Štefka, Dremel 
K arli.

Za predsednika je bil izvoljen 
tov. Cigler Janez, za podpredsed
n ika S rebotnik Jure, za ta jn ika  
Drem el K arli in za b lagajn ika o- 
stane Vidovič Ida, katero  se ko
optira  v izvršni odbor.

(N adaljevanje s 5. stran i) 
veličina opravljenega dela in po
m em bnost tega dela.

Veliko nezadovoljstvo se čuti 
m ed delovnim i ljudm i, še posebno 
v  v rstah  komunistov, ker doslej 
še ni bila izražena skrb za delov
nega človeka izven delovne orga
nizacije. Ta naj bi bila odslej v 
pristo jnosti k rajevnih  skupnosti, 
zato je  sk ra jn i čas, da te  skupno
sti resnično zaživijo in se na pod
lagi njihovega aktivnega delova
n ja  zm anjšajo  socialne razlike 
delovnih ljudi, ki ne tem eljijo  na 
oprav ljenem  delu in  njihovih do
brinah.

K om unisti in  tudi vsi ostali ob
čani, ki živijo v spodnjem  delu

Za delegate za občinsko konfe
renco kem ične industrije  so bili 
izvoljeni: Dram e Hilda, K rsnik  
Franjo, Volfand V iktor II, J e r
m an Franc, Prem ec Jože, Deželak 
Stane, G rohar Janez, M linarič 
M arjana, Rojko Jože. P oudarja  se, 
da m orajo biti im enovani v o- 
snovnih organizacijah v izvršnih 
odborih.

K onferenca je sprejela program  
dela, ki obsega zadeve, ki so jih  
ali jih  bodo osnovne organizacije 
sind ikata prenesle na konferenco 
zaradi enotnega reševanja.

Tako bo konferenca odločala:
— o izobraževanju kadrov za 

konferenco in  osnovne organiza
cije (sem inarji, tečaji, strokovna 
posvetovanja, strokovne ekskurzi
je),

— o koordinaciji dela in  uskla
jev an ja  stališč m ed osnovnim i or
ganizacijam i in  stališči republi
ških sindikatov,

— o d a jan ju  podpor in  dotacij,
— o izplačilih za organiziranje 

izletov, preventivnega zdrav lje
nja, pogrebnini, samopomoči,

— organizaciji letovanj,
— o organizaciji prired itev  za 

praznovanja (8. m arca, 1. m aja, 
22. ju lija  itd.),

— o organizaciji športn ih  in 
ku ltu rn ih  prireditev,

— o organizaciji rekreacije,
— o organizaciji nabave ozim

nice,
— o organizaciji socialne po

moči.

mesta, se poleg navedenih težav 
sreču jejo  še z dolgoletno tegobo, 
da živijo v sk rajno  nezdravem  o- 
kolju , ki grozi zdrav ju  n jim  in 
n jihovim  družinam . Za zboljšanje 
takega s tan ja  pa je  v zadnjih  de
setih  letih  ali še več ostalo le  pri 
razpravah , stan je  pa se ni spre
m enilo. V erjetno je to tud i eden 
izm ed bistvenih  vzrokov njihove 
pasivnosti na področju delovanja 
v družbenopolitičnih organizaci
jah.

Torej v rste  kom unistov se širi
jo predvsem  z m ladim i, neposred
nim i delavci, k a r  daje upan je, na 
h itre jše  reševanje perečih pro
blemov, ki se danes po jav lja jo  v 
naši družbi.

Posnetek s konference delegatov osnovne organizacije sindikata

V 0 0  ZK TOZD IV -  IVOVI C IM I

K onferenca je  sprejela predlog 
predračuna dohodkov in izdatkov 
za leto 1974.

P redvidevajo se dohodki sku
paj:
članarina 90.000 din
saldo 1973 
dotacija kolektiva 
skupaj dohodkov

65.145,85 din 
197.554,15 din 
352.700,00 din

Ravno tako so p lanirani tud i iz
datki v znesku 352.700,00 din. V 
okviru dotacije aktivu m ladih  je 
predlagan predračun dohodkov in 
izdatkov v znesku 20,000,00 din.

P redračun  se predloži skupščini 
podjetja  v potrditev. Na skupščini 
podjetja  se naj predlaga ustanovi
tev  delovnega m esta adm in istra
tivnega tehničnega sekretarja .

Rigo

III. Zasedanje skupščine 
podjetja

P ri pregledu sklepov zadnjega 
zasedanja so člani skupščine dali 
pripom bo glede dostave m ateria
lov za zasedanje in  v  tej zvezi 
sklenili :

— za zasedanje o zadevah, o ka
te rih  se lahko  pogovorijo člani 
delegacij brez obravnave na DS 
TOZD, se določi term in  za dosta
vo m ateriala za sejo skupščine 
podjetja, in sicer 4 delovne dni 
pred  sejo;

— za važnejše odločitve, o ka
te rih  m ora delegacija dobiti m ne
n je DS TOZD, pa se je  določil 
rok  dostave dokum entacije vsaj 
10 dni p red  sejo skupščine;

— vodjo gospodarsko-planskega 
sektorja se zadolži, da predloži do
kum entacijo  za obravnavo za
ključnega računa za le to  1973 n a j
kasneje do 18. 2. 1974.

Navzoče delegacije vseh TOZD 
in delovne skupnosti skupnih 
služb so soglasno potrdile ugotov
ljena dejanska stan ja  popisnih ko
misij.

Soglasno so bili po trjeni vsi 
predlagani odpisi.

Popisnim  kom isijam  je  dala 
skupščina p o d je tja  razrešndco.

O p op isu . in  problem ih okrog 
m anjkov in  v iškov  je  skupščina 
obširno razp rav lja la  in  poslušala 
posamezne obrazložitve skladišč
nikov. V tej zvezi je  skupščina 
sprejela nas ledn je  zaključke:

1. Skladišče gotovih izdelkov 
naj Izdela kom adno inventurno  
stan je za leto 1972 din 1973 za pro
izvodnjo obeskov.

2. Komisiji delavske kontro le 
pri skupn ih  službah se priporoča, 
da sodeluje p ri razčiščevanju te 
ga stanja.

3. P rip rav a  proizvodnje pa je 
dolžna določiti teže vseh obeskov 
in  jih  v na jk ra jšem  roku  dostavi
ti skladišču gotovih izdelkov, ko
m ercialni službi in proizvodnji.

4. K om ercialna služba in skla
dišče gotovih izdelkov m orata iz
vršiti pregled vseh neku ran tn ih  
izdelkov iz MDK — KS grupe, in 
sicer do m eseca 'julija. T akrat se 
izvrši tudi inven tu ra  na preskok.

5. Obe službi naj pregledata vse 
artik le, k i so em balirani v lesni 
volni in p red lagata odpis neku- 
ran tn e  robe.

6. Članom dosedanje kom isije 
za nabavo, ocenitev in  odpis os
novnih sredstev  je  b il podaljšan 
m andat.

7. K om isija naj izvrši ocenitev 
vrednosti osnovnih sredstev pred
laganih za  odpis in  razp iše javno 
licitacijo v  okviru stek larne H rast
nik.

V zvezi s popisom orodja, drob
nega inven tarja , se sklene:

— vodja TOZD IV in  vodja

TOZD V naj izvršita pregled iz
rabljenega orodja, ki ni več upo
raben in  se ga naj kom isijsko uni
či in  odstrani, da se n e  bo to 
orodje ponovno popisovalo pri 
naslednji inventuri ;

— v  zvezi s tem  se m ora izde
lati kom isijski zapisnik in  predlo
žiti skupščini podjetja;

— člani delovne skupnosti so 
dolžni po že ustaljenem  izračunu 
plačati vrednost za m anjkajoč' 
drobni inventar, pri tem  pa se iz
k ljuču je plačilo za drobni inven
tar, za katerega so že bili brem e- 
n jeni za leto  1972;

— vodja TOZD IV in  vodja 
TOZD V m orata dostaviti seznam 
o izvršenih plačilih;

— skupščina podjetja je spreje
la sklep, da se knjižna vrednost 
drobnega inven tarja  zniža za 25 
odstotkov:

din
stan je  31. 12. 1973 286.992,95
25 % za odpis 71.749,60
stan je  1. 1. 1974 215.243,35

Skupščina podjetja S teklarne 
H rastn ik  je izvolila tov. F ranca 
Seliča, vodjo elektro obrata, kot 
delegata za iniciativni odbor sa
m oupravne in teresne skupnosti 
PTT prom eta Trbovlje.

Skupščina podjetja na predlo
ženi aneks k pogodbi o poslovnem 
združevanju  v poslovno združenje 
kovinsko predelovalne in  neko
vinske industrije  ter prem ogovni
kov »Tehno im pex« L jub ljana ni 
im ela pripom b in ga je  soglasno 
potrdila. Za podpis aneksa k. po
godbi se pooblašča d irek tor Maks 
M rcina, dipl. inž.

Skupščina pod je tja  steklarne 
H rastn ik  je  izvolila dva delegata 
v  Savet podpisnica sporazum a 
»K ristal« im port, Beograd, in  si
cer tov. M artina M linarja, vodjo 
kom ercialnega sektorja in  tov. 
Bogom ira Razpotnika, referenta 
prodaje. Rigo

ZAHVALA
Vsem v  brusilnici, ki so 

prispevali za moje lepo da
rilo, se najlepše zahvalju 
jem.

Zahvalju jem  se tudi P a
pež M ajdi in  n jeni skupini 
v žigosam ! za šopek na
geljnov in poslovilni aplavz.

Posebno sem dolžna se 
zahvaliti upravi in  sindika
tu  S tek larne H rastn ik  za 
vse, kakorkoli so mi bili v 
pomoč.

Se enkrat najlepša hvala 
vsem

Dobovšek Tončka



NOVICE IZ TOZD
Tudi osnovne organizacije sin

d ikata so izvolile nova vodstva v 
posameznih TOZD. O bravnavale 
so financiran je glasila STEKLAR.

V TOZD II so bili izvoljeni v 
izvršni odbor sindikalne podruž
nice Vretič Ivan, S rebotnik Jurij, 
A lt Ervin. Česnik Franc, K olar 
Ruža, Železnik Danilo, Centrih 
Joža, Je rm an  Franc, S trgaršek 
Anton. V nadzorni odbor Gomi
tar Rudi, Senegačnik Stane, Gun- 
šek Vladka.

Za predsednika izvršilnega od
bora je bil im enovan Vretič Ivan, 
za ta jn ik a  Srebotnik Ju rij, za 
b lagajn ika A lt Ervin.

Zbor delovnih ljudi je  dodatno 
ev identiral možne kandidate v 
delegacijo za zbor delovnih ljudi, 
in  to: Brilej Jože, A lavf Cvetko, 
Tršek Pavle, P rvinšek Ivanka in  
Pavlovič Ljubica.

Zbor je  obravnaval cene suro
vin in ostalega pomožnega m ate
riala, ki so stalno v porastu, na 
drugi stran i pa cene naših izdel
kov ne moremo dvigniti.

Tov. M linar M artin, kom ercial
ni direktor, je  na postavljena 
vprašan ja  odgovoril.

Zbor TOZD II je sprejel in po
trd il predlog o nadaljn jem  izda
jan ju  glasila »Steklar«. Člani zbo
ra  so pripom nili, da naj se piše 
več o problem ih in dogajanjih  v 
kolektivu.

V uredniški odbor glasila je  i- 
m enoval tov. M atijo K oritnika.

TOZD IV
V odbor osnovne organizacije 

Sindikata pri TOZD IV so bili iz
voljeni: Volfand Edo za predsed

la so im enovali tov. Zaletel V ili
ja  II.

Tov. F ranca Podm enika razre
šijo dolžnosti delegata skupščine 
podjetja iz zdravstvenih razlogov. 
Na njegovo m esto izvolijo Jako
ba Kneza.

TOZD V
Izvoljen je  izvršni odbor osnov

ne organizacije sindikata: pred
sednik Jeršin  Ignac, ta jn ik  Smo
de Mirko, člani G rohar Janez, 
Smagelj Alojz, Špacapan Roman, 
Drugovič Jože; v nadzorni odbor: 
Kreže M artin, Alavf Ivan, P lati- 
novšek Karl. Izvršilo se je eviden
tiran je  elanov za zbor delovne 
skupnosti pri občini H rastnik. 
Evidentirani člani: K avzar Peter, 
Špacapan M arjan, Debelak F ra
njo, K ajzer Adolf, K oritnik H u
bert, Verač Anton, Seničar Ernest, 
Volaj Boris, Selič Franc, Žerko 
Franc, G račner Ivan, Laznik Jo 
že, Bremec Alojz, K ajič Franc, Se- 
basu Branko, R otar Ernest, Knez 
Alojz.

P ri obravnavi usklajevanja 
kalkulativnih  osebnih dohodkov 
predlagajo za povečanje m ase o- 
sebnega dohodka, naj bi se upo
števali naslednji pogoji:

— povišajo naj se vsi dodatki,
—• potrebno je p rip rav iti sindi

kalno listo,
— pristopiti je potrebno k novi 

. nom enklaturi,
— zbor delovnih ljud i se strin ja , 

z nadaljn jim  izdajanjem  glasila 
S teklar in  potrdijo  predlog, da se 
tov. K irhm ajer Rudi določi v u- 
redniški odbor S teklarja.

Sestanek TOZD II na katerem so izvolili vodstvo sindikata

nika, Skočir Niko za blagajnika, 
F išner Avgust. Prem ec Jože, Koz
levčar Ivan, Š traus Bojan, Kolenc 
B ranko kot člani, v nadzorni od
bor: K lem en Rado, M atko Ivan, 
G ornik Slavko.

O pravljeno je  kandid iran je kan 
didatov v zbor delegatov skupšči
ne, evidentiranih  je bilo 17 dele
gatov, in  to : K lenovšek Franc, 
K lem en Ignac, Zaletel Vili, G or
n ik  Slavko, P rem ec Jože, Kolenc 
Branko, Volfand Edo, K rižaj M ir
ko, Vovčko Vili, M atko Ivan, Ve
lej M ilan, Kreže Drago, M lakar 
Boris, Ž lindra Ferdo, Videnšek 
Franc, R upnik Roman, Groznik 
Franc.

Soglasno so potrdili in se s tr i
n ja li s sofinanciranjem  glasila 
S teklar. V uredniški odbor glasi

Tudi TOZD I im a izvoljenega 
vodjo.

Na zasedanju III. iredne seje DS 
TOZD I — ročne im polavtom at
ske predelave steklene m ase z 
vzdrževanjem  je  bil izvoljen za 
vodjo TOZD I tov. inž. Stanislav 
Kirn, dosedanji vodja oddelka p ri
prave dela.

Na zasedanju DS TOZD I je  bi
la članom  DS prikazana proble
m atika okrog kand id iran ja  tov. 
inž. G erharda P e rd a  in  njegove 
odpovedi. Člani DS so b ili s poro
čilom zadovoljni.

DS TOZD I je  tu d i sp reje l sklep 
o postavitvi delovnega m esta  »Pri
m opredaje steklenih izdelkov« iz 
TOZD I v  TOZD III in  skupnih 
služb te r ocenil s kvalifikacijo

VK ali KV s 1700 točkami. Delov
no mesto je  invalidsko. Člani DS 
so kritično nakazali problem e za
radi invem tiranja in  zanem arjanja 
vzdrževanja v starem  obratu. Vsa 
vprašan ja je  pojasnil članom DS 
tov. dipl. inž. Aleksej Us kot vod
ja  proizvodnega sektorja.

O bravnavan je bil predlog za 
ustanovitev delovnega m esta »me
hanik  strojev in  vzdrževanja orod
ja«. DS predloga ni sprejel, po
novno ga bo obravnaval na p ri
hodnjem  zasedanju.

DS predlaga nov način  o rgani
zacije dela v rem ontni delavnici

Članski sestanek TOZD II

NA III. ZASEDANJU DS 
TOZD IV

Predlog za novo organizacijo je 
podal vodja TOZD tov. K arl D ra
gar, ki je  članom pojasnil doba
vo novih strojev v  TOZD — 2, ker 
se bo zaradi tega povečal tudi ob
seg dela in  režim  v delavnicah. Z 
zagonom tre h  avtom atov za sti
skane izdelke bo potrebno več 
orodja in  modelov, kar p redstav
lja za TOZD IV večje problem e 
dela. Zato smo za izdelavo orodja 
in modelov kupili nove dodatne 
stro je  — tr i stružnice in  kopirni 
razikalni stroj.

Člani DS so se s trin ja li s pred
lagano rešitv ijo  organizacije de
lavnice, izvršila se je  delna spre
m em ba zasedbe delovnih mest. DS 
se je strin ja l, da se mudi vsa po
moč vsem, ki se izobražujejo. DS 
je  ugodno rešil tud i prošnjo  Ed
varda V olfanda za lažje  delovno 
mesto. Odbor za kadre je  upošte
val prošnjo.

zaradi preobrem enitve vodje, ki 
dela po normi, k ar n e  ustreza. N a
stavi naj se vodjo, ki bi bil orga
nizator dela in naj bi neposredno 
ne delal na stroju. Tak način  de
la je nujen, ker TOZD II zahteva 
bolj kvalitetno popravilo orodja 
in modelov.

K er je  delovno mesto prenizko 
ocenjeno, maj kom isija ponovno 
pregleda možnost povišanja oseb
nega dohodka za to  delovno m e
sto.

Ponovno je  bila obravnavana 
problem atika glede ocenitve de
lovnega m esta vodje TOZD; v tej 
zvezi se sprejm e sklep, d a  bi naj 
kom isija za osebne dohodke še 
enkra t proučila 'delovna m esta vo
dij TOZD. Upošteva na j se stro 
kovnost dela in  število vodstvenih 
izvršiteljev v  posameznih TOZD. 
P redlaga se, da se obravnave o 
ponovni ocenitvi udeleži iz vsake 
TOZD po en član.

rigo.

DELO ODBOROV PRI 
SKUPŠČINI PODJETJA

Odbor za sprem ljanje in  izva
jan je  sam oupravnih aktov in in 
form acij je  obravnaval naloge od
bora, določil je  term ine za p ri
pravo sam oupravnih aktov podjet
ja. Kot prvo se m ora pripraviti 
s ta tu t podjetja, rok do 15. 3. 1974, 
p rip rav i p ravna služba podjetja.

S ta tu t delovne skupnosti skup
nih služb se pripravi do 15. 3. 
1974, p ripravi pravna služba pod
jetja .

Sam oupravni sporazum  o m ed
sebojnih razm erjih  v združenem 
delu se pripravi do 20. 3. 1974, 
p rip rav i p ravna služba.

Odbor obravnava predračun za 
glasilo S teklar. K er se tiskarski 
stroški povečujejo za 4 0 %, so 
zaključili, da m orajo vse TOZD 
dati svojo odločitev o nadaljn jem  
izhajan ju  glasila. Odbor predlaga 
vsem TOZD, da potrdijo  ali za
m enjajo  predlog za nov uredniški 
odbor glasila Steklar. Za odgovor

nega urednika predlagajo Jožeta 
G erharda, dosedanjega urednika. 
Iz posameznih TOZD predlagajo 
v uredniški odbor: A dija Zalete
la, M atijo K oritnika, Erno Sihur, 
V ilija Zaletela II, R udija K irh- 
m ajerja , Vero Tržan, V iktorja 
Rackija.

Odbor se strin ja , da v okviru 
glasila S teklar še nadalje  izhaja 
tudi GLAS MLADIH.

Rigo

ZAHVALA
Ob nenadni izgubi naše 

drage m am e Cecilije Sto- 
pinšek se zahvaljujem  vsem 
iz oddelka slikarnice te r  
satinirnice, ki so v težkih 
trenutk ih  priskočile na po
moč, te r  za tolažilne bese
de.

M ira Cafuta



Dela SGP Hrastnik v Steklarni
SGP H rastn ik  izvaja trenutno 

v S teklarni naslednja dela:
— od vsega začetka sodeluje z 

gradbenim i deli pri podaljšku 
proizvodne hale,

.— gradi novo trafo  postajo,
— oprav lja  razna m anjša dela, 

ki so v tak i veliki tovarni vedno 
potrebna.

Dosedanja uspešno zaključena 
dela v 15-letnem obdobju, to je 
od začetka poslovanja SGP H rast
nik 1. m arca 1959, so dokazala, 
da je  ta  m ladi kolektiv sposoben 
zgraditi tudi zahtevnejše objekte 
in pod zelo težkim i delovnim i po
goji.

K valiteta zgrajenih objektov, 
zm erne cene ter izpolnjevanje 
sprejetih  rokov so podjetju  zago
tovila takšen obseg del, ki že v 
začetku leta skoro v celoti anga
žirajo njegove kapacitete do kon
ca leta.

K prednjem u je  lep delež p ri
speval tudi kolektiv S teklarne 
H rastnik, ki je  zaupal SGP H rast

n ik  izgradnjo nove upravne stav
be.

Ta objekt bo devetetažen, vi
sok preko 30 m, dolg 25 ter širok 
skoraj 11 m. Skupna vrednost ob
jek ta  vključno s podesti znaša
5,453.000 din. Res, da je  rok  do
graditve razm erom a kratek, saj 
m ora biti zgrajen v letošnjem  le
tu, toda kolektiv  SGP H rastn ik  se 
bo potrudil, da bo kot doslej tudi 
v tem  prim eru  kvalitetno  in v ro
ku izpolnil prevzeto nalogo.

Ob vstopu v šestnajsto leto svo
jega obstoja to tudi mi želimo.

A. D.

OPOMBA UREDNIŠTVA

K olektiv S tek larne H rastn ik  in 
uredniški odbor S tek larja  izkori
ščata to priliko ter čestitata m la
dem u hrastn iškem u kolektivu ob 
njegovem  jub ile ju  z željo, da bi 
tud i v bodoče grad il v naši tovar
ni v svoje in naše zadovoljstvo.

U rednik

SVETOVNI DAN INVALIDOV
Tudi v letošnjem  letu  bomo 

proslavili »DAN INVALIDOV« 
k ar najbolj svečano. Na skupnem  
sestanku odbora »ŠD Invalid« 
H rastn ik  in odbora delovnih in 
validov H rastn ik  so pripravili 
tak le program  praznovanja:

— V invalidskem  tednu  organi
zira odbor telesnih invalidov 
H rastn ik  razgovor z vsemi inva
lidi in  predstavniki družbenopo
litičnih organizacij v H rastniku.

— Dne 23. 3. 1974 organizira 
ŠD »Invalid« H rastn ik  športno 
tekm ovanje za prehodni pokal.

Tako se bodo srečali športniki

invalidi in športn ik i vseh sindi
kaln ih  športn ih  društev iz H rast
n ika dne 23. 3. 1974 ob 9. u ri do
poldne na tekm ovanju  v s tre lja 
n ju  na strelišču strelskega d ru 
štva »Steklar«.

Ob 9. u ri dopoldne se bodo 
pom erili tudi šahisti v rudniški 
menzi H rastn ik  in kegljači istega 
dne ob 15. u ri popoldne na keg
ljišču kegljaškega društva na 
Rudniku.

Po zaključnem  tekm ovanju bo 
podelitev priznanj v rudniški 
menzi.

r. r.

Pričetek gradnje skladišča gotovih izdelkov v letu 1965

Proizvodne hale — v ozadju skladišče gotovih izdelkov

samoupravljanja (Vlil. nadaljevanje)Hali leksikon
PRISPEVEK

Prispevek iz  osebnega dohodka 
iz delovnega razm erja. P lača se 
za vsak denarni dohodek, ki se 
ustvari na podlagi delovnega raz
m erja. Razen denarn ih  dohodkov, 
ki pom enijo nadom estilo stvarnih  
stroškov. Osnovnico dohodka iz 
delovnega razm erja sestavlja vsak 
posamezni dohodek, k i se sm atra 
kot osebni dohodek iz  delovnega 
razm erja. Ta prispevek se plača 
ob vsakem  izplačilu osebnega do
hodka. S topnje p rispevka iz de
lovnega razm erja so proporcional
ne.

P rispevek iz delovnega razm er
ja se ne p lača v naslednjih  p ri
m erih: za pokojnine in invalidn i
ne, otroški dodatek, nadom estilo 
za začasno nezaposlenost, nagrade 
učencem strokovnih šol, štipendi
je za osebe, ki niso v delovnem  
razm erju in  še v nekaterih  d ru 
gih prim erih.

— Prispevek družbenim  inve
sticijskim  skladom. Gospodarske 
organizaoije izdvajajo določen del 
čistega dohodka za svoj poslovni 
sklad i n , sklad skupne porabe, s 
ciljem, da se povečajo finančna 
sredstva investicijskih skladov 
občine, avtonom ne pokrajine in 
republike.

— Prispevki družbeni skupno
sti, G ospodarske organizacije jih  
vplačujejo v proračun in družbe
ne sklade. To so: obresti na sklad 
poslovnih sredstev, prispevek iz 
dohodka, prispevek proračunom

iz osebnega dohodka, prispevek za 
stanovanjsko izgradnjo, prispevek 
za kadre itd.

PROIZVOD

R ezultat proizvodne dejavnosti, 
določene m ateria lne in specifične 
oblike, lahko se neposredno upo
rab lja  za zadovoljevanje družbenih 
potreb (proizvodnih ali osebnih). 
Je  končni cilj vsake proizvodnje. 
Ko iz blagovne proizvodnje pride 
na tržišče, je blago. Izdelki se raz
likujejo po proizvodni gospodar
ski dejavnosti, v kateri se proiz
vajajo, zato imamo industrijske, 
rudarske, km etijske, gozdarske in 
obrtne izdelke. K m etijski se na
vadno delijo v rastlinske in živi
norejske. Industrijsk i se delijo po 
industrijsk ih  panogah in m ateri
alu, iz katerega so izdelani, v ko
vinske, kem ične, tekstilne, lesne, 
grafične in druge izdelke.

PROIZVODNE SILE
Sredstva za delo in ljudje, ki 

jih  uporabljajo , potem ko so p ri
šli do potrebnih  delavnih izku
šenj in delovnih navad. To so od
ločen, najbolj g ibljiv  in  najrevo- 
lucionarnejši elem ent proizvodnje 
in družbe. To so vedno pridob
ljene sile, od njihovega nivoja in 
značaja pa je  odvisen značaj p ro
izvodnih odnosov in celotna druž
bena ureditev. Vzporedno z raz
vojem  proizvodnih  sil se razvija 
sistem ekonom skih In  socialnih

odnosov tako med ljudm i in med 
narodi.

PROTEKCIONIZEM
Ekonom ska politika, ki z vsemi 

sredstvi, predvsem  s carinsko ta 
rifo, ščiti proizvodnjo m atične d r
žave pred proizvodnjo tu jih  d r
žav, ki bi b ila  sicer cenejša od 
njene. Z načilna je  b ila  v obdobju 
do m onopolističnega kapitalizm a 
v državah, ki so si prizadevale, da 
bi tako okrepile lastne proizvodne 
sile in možnosti.

RACIONALIZACIJA
Celota vseh tehno-ekonom skih 

in organizacijskih ukrepov in po
stopkov, ki im ajo za cilj, da se v 
delovnem  procesu vzpostavi opti
m alni odnos med ljudm i in sred
stvi za proizvodnjo, s tem  pa sp ra
vi na m inim um  časovno tra jan je  
teh procesov in potrošnja ljudske 
in pogonske energije in m ateriala. 
Tako zam išljena racionalizacija 
teži k m aksim um u proizvodnosti, 
ekonom ičnosti in. rentabilnosti.

Racionalizacija ni sam o tehno- 
ekonom ski in organizacijski pro
blem, am pak  je tudi, psihofiziolo
ški, ker je  razv ijan je  kolektivnega 
duha in dob rih  odnosov m ed ljud 
mi nujni pogoj za vsako poveča
n je učinka te r  ekonom iziranje sil 
in m ateria ln ih  vrednot.

Za raoionalizaoijo so često po
trebne nove investicije, m edtem  
ko v nekaterih  drugih prim erih

niso potrebna investicijska vlaga
nja, ker se lahko postopki dela 
racionalizirajo  z boljšo razdelitvi
jo delovnih mest, pravilnejšo iz
biro in razporedom  ljudi, zm anj
šanjem  utru ja jočih  gibov pri delu, 
z izm enjavo izkušenj s konkuren
ti in potrošniki itd. Po podatkih 
iz strokovne lite ra tu re  je  približ
no 30 % racionalizacija povezana 
z investicijskim  vlaganjem , med
tem  ko 70 % ni.

RABAT
Procentualni popust od cene ali 

skupnega zneska, navedenega v 
fakturi. Industrijska podjetja ga 
odobravajo trgovinskim  za kup
ljene količine blaga, da bi ga sled
nje lahko prodajale po isti (tovar
niški) ceni. Ta popust lahko daje
jo tudi trgovinska podjetja  na ve
liko trgovinskim  podjetjem  na 
malo. Z dajanjem  raba ta  se sti
m ulira nakup blaga, tj. povečanje 
prom eta in vzpostavljanje boljših 
poslovnih zvez.

RAZŠIRJENA REPRODUKCIJA
Proces obnavljanja proizvodnje 

v razširjenih  m erilih. Del proizve
denih dobrin se akum ulira  in p re
tv a rja  v sredstva za proizvodnjo, 
ki se dodajo obstoječem u skladu 
teh sredstev in sredstva za življe
nje novozaposlenih delavcev. Ob
seg razširjene reprodukcije je  od
visen od razdelitve novoustvarje-' 
ne vrednosti ozirom a narodnega 
dohodka na sklad akum ulacije in 
sklad osebne porabe prebivalstva, 
od proizvodnosti dela, količine 
uporabljenih  proizvodnih sredstev 
zaposlene delovne šile  itd.



.  KRAJEVNI SAMOPRISPEVEK ZA GRADNJO ŠOLE IN KOPALIŠČA 
V CASE OD 1. JANUARJA 1972 DO 31 . DECEMBRA 1973 DOBRO PRITEKA

V mesecu decembru pretekle
ga leta sta minuli dve leti, ko 
smo se z referendumom izrekli 
za samoprispevek za gradnjo ob
jektov negospodarskega značaja. 
Na referendumu smo glasovali 
za prispevek za dograditev oz. 
nadzidavo osnovne šole na Dolu 
pri Hrastniku, za razširitev oz. 
dozidavo dodatnih šolskih pro
storov v Hrastniku na Logu in 
za gradnjo zaprtega kopališča 
prav tam.

V tem času, to je od uvedbe 
samoprispevka pa do konca le
ta 1973 je bila izvršena nadzida
va dolske šole in s tem pridob
ljene tri nove učilnice z ustrezni
mi kabineti ter ostalimi sprem
ljajočimi pomožnimi prostori, 
istočasno pa izvedena popolna 
adaptacija te šolske zgradbe, ki 
je bila za časa vojne močno po
škodovana. Zgrajena je bila no
va dodatna sodobna šola z dva
najstimi učilnicami v Hrastniku 
na Logu. Vsaka od učilnic ima 
tudi svoj kabinet, poleg tega pa 
še vrsto ostalih spremljajočih po
možnih prostorov, kot so prostor 
za tehnični pouk, za glasbeno 
vzgojo, sodobno kuhinjo, zbor
nico in kot najvažnejše, da je 
bila obstoječa šola narodnega he
roja Rajka in na novo zgrajena 
šola priključena na javno toplo
vodno omrežje. Končno so bili 
tudi urejeni prostori za pomož
no šolo, ki je do 30. novembra 
1973 poslovala na Frtici, od 1. de
cembra 1973 dalje pa so vsi učen

ci osnovne šole iz Hrastnika ta
ko rekoč pod eno streho.

Skupni stroški nadzidave pri 
dolski šoli so znašali 2,522.000,00 
din, o čemer smo že poročali, 
gradnja šolskih prostrov na Lo
gu pa bo po vsej verjetnosti pre
segla znesek 10,500.000 din, o če
mer bomo posebej poročali, ko 
bo napravljen dokončni obračun 
stroškov s strani izvajalca del.

Ko smo se o bkoncu leta 1971 
odločili za uvedbo samoprispev
ka, smo po tedanjih približnih 
predračunih ocenjevali, da bodo 
znašali skupni stroški gradnje šo
le in zaprtega bazena na Logu o- 
koli 10,250.000 din, danes pa že 
vemo, da bo samo šola na Logu 
stala nekaj več. Iz tega lahko za
ključimo, da bo strošek za grad
njo zaprtega kopališča še večji, 
kot je bil za gradnjo šole. Če
prav je položaj takšen kot je, pa 
vendar ni bojazni, da bazena ne 
bi gradili. Splošno znano je, da 
so cene gradbenega materiala in 
storitev v zadnjih dveh letih ob
čutno porasle, z njimi pa tudi 
osebni dohodki zaposlenih, po
kojnine, invalidnine itd., vendar 
ne v taki višini oziroma ne tako 
skokovito. Oglejmo si dejansko 
stanje iz leta 1971 in danes, pa 
bomo prišli do realnega in logič
nega zaključka.

Ob koncu leta 1971 smo izraču
nali, da bomo zbrali z 1 °/q samo
prispevka od neto osebnih pre
jemkov iz delovnega razmerja in. 
iz pokojnin naslednja sredstva:

Leto Predvideno, 
da bomo 

zbrali

Zbrano 
je bilo

Stopnja
porasta

1972 750.000 din 1,145.211,90 din 152,69
1973 840.000 din 1,468.666,20 din 174,84
Skupaj 1,590.000 din 2,613.878,10 din 164,39

Od skupno zbranih sredstev v 
letu 1972 v višini 1,145.211,90 din 
so prispevali oziroma vplačali de
lavci, ki so zaposleni v rednem 
delovnem razmerju, 81,32%, upo
kojenci 15,19 %, kmetje 1,39 % in 
ostali 2,1 %.

Od zbranih sredstev v letu 1973 
v višini 1,468.666,20 din pa so pri
spevali oziroma vplačali zaposle
ni v rednem delovnem razmerju 
79,47 % od skupnega zneska, u- 
pokojenci 16,43 %, kmetje 1,02 %, 
obrtniki 2,64 %, delavci zaposle
ni v tujini 0,31 % in ostali 0,13 %.

Iz zgornjih podatkov je tudi 
razvidno, da je bilo v letu 1972 
zbranih za 52,69 % več sredstev 
kot je bilo predvideno, v letu 
1973 pa celo za 74,84 % več kot 
je bilo planirano. Dalje lahko u- 
tovimo, da je bilo v letu 1973 
zbranih za 28,2 % več sredstev 
kot v letu 1972. Ta odstotek nam 
pove, da so v poprečju v letu 1973 
za toliko povečali osebni dohod
ki nasproti letu 1972 in končno 
tudi vidmo, da je bilo v dveh 
letih zbranih za 64,39 % več sred
stev kot smo načrtovali ob uved
bi referenduma.

V času, ko smo se odločili, da 
bomo vsi prispevali sredstva za 
gradnjo šole in zaprtega kopali
šča, je bilo povedano, da bodo 
tudi delovne organizacije z ob
močja občine prispevale sredstva 
v te namene. Tako je bilo spo
razumno sklenjeno z delovnimi 
organizacijami, da bodo prispe

vale 0,8 % od ustvarjenega dohod
ka preteklega leta. V ta namen 
je bil sklenjen z vsemi delovni
mi kolektivi pismeni družbeni 
dogovor, s katerim so se vse de
lovne organizacije zavezale, da 
bodo prispevale sredstva za grad
njo teh objektov.

Predvidevali smo, da bo znašal 
ta prispevek

v letu 1972 749.500 din
v letu 1973 815 000 din
Skupno v obeh letih 1,564.500 din

Zbranega pa je bilo:
din

v letu 1972 1,192.500,10
ali 51,1% več,
v letu 1973 1,150.650,00
ali 41,18 % več,

kot je bilo predvideno ob času 
uvedbe referenduma.

Dejanski izračuni so bili oprav
ljeni na podlagi zaključnih raču
nov delovnih organizacij, to je 
iz leta 1971 in 1972. Iz razpolož
ljivih podatkov je bilo ugotovlje
no, da bi morali zbrati v teh 
dveh letih več sredstev, kot pa ie 
bilo zbranih. Ustvarjeni dohodek 
delovnih organizacij se je znatne
je povečal kot smo predvidevali 
in tako bi morali iz naslova 0,8 % 
od dohodka zbrati v dveh letih 
naslednja sredstva:

Leto Plan Zbrano Indeks
1972
1973 
Skupno

1.319.665.60 din 
1,634.540,00 din
2.954.205.60 din

1.192.500.10 din 
1,150.650,00 din
2.343.150.10 din

90,37
70,39
79,26

Iz tega izhaja, da je bilo s stra
ni delovnih organizacij zbranih 
za 611.055,50 din sredstev manj 
kot je bilo predvideno ali za 
20,74 %. To ima pa neljube posle
dice, ker financiranje ne poteka 
v skladu z izdelanimi finančnimi 
načrti oziroma programi. Zaradi 
nerednega plačevanja dogovorje
nega prispevka s strani nekaterih 
delovnih roganizacij mora inve
stitor najemati kratkoročne kre
dite pri banki, ki pa so zelo dra
gi, saj je treba za takšna poso-

jila plačevati 11% obreti, razum
ljivo pa je, da tovrstna posojila 
bremenijo investicije oz. gradnjo 
objektov. Predvidevamo, da bo
do delovne organizacije, ki svo
jih obveznosti v letu 1973 niso 
mogle poravnati, to storile v za
četku leta 1974.
- Poglejmo še skupni pregled do

hodkov in izdatkov sredstev, 
zbranih z 1 % samoprispevka in 
0,8 % iz dohodka delovnih organi
zacij za leto 1972 in 1973:

Leto Samoprispevek Prispevek
delovnih
organiza

cij

Skupaj

1972
1973 
Skupno

1,145.211,90
1,468.666,20
2,613.878,10

52,73o/o

1.192.500.10 
1,150.650,00
2.343.150.10 

47,27 %

2,337.712,00
2.619.316.20
4.957.028.20 

100 %

Razpredelnica nam pove, da so 
v dveh letih plačevanja samo
prispevka prispevali občani ozi
roma zaposleni in upokoj.enci 
52,73 % od skupno zbranih sred
stev, delovne organizacije pa 
47,27 0/0.

Kot smo že povedali, so zna
šali stroški nadzidave in adapta
cije dolske šole nad 2,522.000 din, 
stroški gradnje šole na Logu pa 
nad 10,000.000 din, kar pa je za
enkrat še ocenjeno, potem lah
ko zaključimo, da bo potrebno še 
zbirati sredstva, da bomo lahko

zgradili zaprto kopališče, za ka
terega je v celoti izdelana inve
sticij sko-tehnična dokumentaci
ja s predračunom stroškov za 
vsa dela. Pričetek' gradnje še ni 
določen, vsekakor pa se bo priče
lo zdeli, ko bodo zagotovljena po
trebna finančna sredstva, zaen
krat v obliki posojila.

O pridobitvi novih, dodatnih 
šolskih prostorov na Logu in u- 
reditvi prostorov za posebno šolo 
bomo posebej poročali, takoj ko 
bo s strani izvajalca del predlo
žen dokončen zaključni obračun 
stroškov.

INFORMACI IA 0  GRADNJI NOVEGA SAVSKEGA 
MOSTE V HRASTNIKU IN 0  GRADNJI NOVEGA 

DIMNIKA PRI TERMOELEKTRANI II TRR0VLJE
Z ozirom a na to, da je  bilo na 

sejah občinske skupščine že več
k ra t postavljeno vprašanje, kdaj 
se bo pričela g radnja novega mo
stu čez Savo v H rastniku, daje 
predsedstvo skupščine naslednjo 
inform acijo:

Skupščina občine H rastn ik  je v 
začetku leta 1973 sprejela odloči
tev o najprim ernejši varian ti za 
zgraditev m ostu čez Savo. T ak rat
ni sklep, ki ga je  spreje la skup
ščina, je upošteval najugodnejšo 
izmed treh  predloženih variant, 
po katerih  bi bilo možno zgraditi 
ta  objekt.

Skupnost za ceste SRS je  zago
tovila v finančnem  načrtu  za leto 
1973 5,720 000 din, za leto 1974 pa 
razliko do 10,000.100.000 din. S kup
ščina občine H rastnik je za pred
videno gradnjo odkupila po treb
na zem ljišča na desnem  bregu 
Save in v mesecu decem bru 1973 
je Skupnost za ceste SRS razpi
sala natečaj za gradnjo m ostu po 
sprejeti varian ti na seji naše 
skupščine. Ob pregledu ponudb, 
ki so jih  dali gradbeno podjetje 
Sava Jesenice, GRADIS L jub lja
na in GIPOS L jubljana, je bilo 
ugotovljeno, da izbrana varian ta 
ni najprim ernejša, ker p redstav
lja  izredno visok strošek (6,400.000 
din) g radn ja  novega železniškega

podvoza. Iz ponudbe, ki je po
sredovalo gradbeno podjetje 
GRADIS, je  bilo razvidno, da je 
to podjetje pripravljeno zgraditi 
most, ki naj bi bil zgrajen v  ob
liki nadvoza preko železniške pro
ge Zidani most — L jub ljana in 
da stroški ne bi bili bistveno viš
ji od stroškov, ki bi bili potrebni 
za zgraditev mostu po sprejeti 
varianti. GRADIS je nam reč po
nudil, da bi zgradil most v obliki 
nadvoza do konca letošnjega leta 
za približno m ilijardo 8,000.000 
din, m edtem  ko je  znašala po
nudba za prvo varian to  m ilija r
do 6,000.000 din. K er pomeni d ru 
ga varian ta tra jn o  rešitev, je  bilo 
dogovorjeno s predstavniki Skup-: 
nosti za ceste SRS, da se most 
zgradi po tej varianti.

Z ozirom na nastalo sprem em bo 
bo m orala skupščina občine H rast
n ik  v najkrajšem  času urediti še 
prem oženjsko pravna razm erja 
na levem bregu Save in  zagoto
viti nekaj nadom estnih stanovanj 
za stanovalce, ki prebivajo v ob
jektih, katere  bo potrebno zaradi 
g radnje porušiti. P rav  tako bo 
m orala skupščina ponovno skle
pati o novi varianti za zgraditev 
mostu.



Z občnega zbora Brodarskega društva
Ob zaključku leta smo tudi čla

ni brodarskega d ruštva  n a  svojem 
občnem zboru pregledali delo pre
teklega lieta. Občni zbor simo imeli 
16. feb ruarja  te r  smo v skrčenih 
poročilih prešli p rek  dokaj plod
nega dela m inulega leta. K ljub 
tem u, da je  b ila  delovna sobota, 
smo bili z udeležbo članstva za
dovoljni.

prvi mesti, in to v slalom u in 
spustu. Na državnem  prvenstvu 
pa je  naša imlada ekipa osvojila 
tre tje  m esto v  slalomu, k a r  od te 
ekipe res nismo pričakovali. Ve
lik  uspeh za društvo, ki dela v ta 
ko skrom nih razm erah  je  tudi, da 
im am o predstavnika v državni re
prezentanci. To je dokaz, da ne 
skrbim o samo za m nožičnost v

Brodarsko društvo ima veliko število mladih v svojih vrstah

K ljub močno pom lajeni ekipi 
smo dosegli nekaj lep ih  uspehov. 
Na republiškem  prvenstvu  smo v  ■ 
m ladinski konkurenca osvojili obe

Adolf Barič daje poročilo

Predsednik Brodarske zveze Slo
venije tov. Kunaver pozdravlja 

občni zbor

naših fantov lahko  prišel v rep re 
zentanco. To dejstvo po trju je  do
seženo 4. m esto  našega m ladega 
rep rezen tan ta  n a  tekm ovanju  v 
Augsburgu.

Naši tekm ovalci n im ajo u strez
n ih  čolnov n iti oprem e, s katerim i 
naj bi se postavili po  robu mnogo 
kvalite tnejši oprem i te r  novejšim  
oblikam  čolnov svojih  tekmecev.

S taln i problem i z nabav ljan jem  
oprem e in  čolnov, ki nas sprem 
lja jo  že vsa leta, so bili tud i se
daj n a  dnevnem  redu.

V preteklem  le tu  sm o včlanili 
še nekaj članov. Tako je  društvo 
oib zak ljučku  le ta  štelo  149 članov. 
V članstvu p rev ladu je  m ladina, 
kair je  tud i dober porok za n ad a lj
nji razvoj društva.

V izvršne organe d ruštva  smo

Iz podanih poročil je bilo raz
vidno, da smo k ljub  težavam  in 
problemom, ki so nas sprem ljali, 
dosegli nekaj pom em bnih uspe
hov. Ti se odražajo v obeh dejav 
nostih, ki delujeta v okviru dru
štva.

Posebno v zadnjih  id veh le tih  je 
občutno zaživela m odelarska sek
cija. V pretek lem  le tu  je  bilo iz
delanih okrog tridese t razn ih  bro
darskih  modelov. Z inijiimi smo se 
udeležili tudi razstave v okviru 
dejavnosti klubov lin sekcij L jud
ske tehn ike v  H rastniku. S tem  
upamo, d a  smo se občinstvu do
stojno predstavili s svojo dejav 
nostjo, k i im a vse možnosti, da se 
v bodoče še močno razširi. Vse
kakor pa je  vsa  dejavnost odvis
na od m ožnih sredstev.

P recejšnje uspehe sm o zabele
žili tu d i v tekm ovalnem  športu. 
Tekm ovalci so se udeležili 29 tek 
m ovanj. Izm ed teh  tud i dveh v 
I ta liji in  le enega /v A vstriji. Za
rad i pom anjkanja d e n a rja  sm o se 
nekaterim  tekm ovanjem  morali 
tudi odreči.

društvu, tem več dosegamo tudi 
kvaliteto  v tem  športu. V erjetno 
bi ob boljših pogojih še kdo od

volili nove člane in  upam o v bo lj
še delovanje v društvu te r  nada lj
n je  uspehe.

S prejet je  bil p lan  dela, ki naj 
bi bil še bolj bogat kot v  p re tek 
lem letu. Tekm ovalci se bodo ude
ležili tridesetih  tekm ovanj. Doma 
bomo imeli š tiri kajakaške p rire 
ditve. Množično se bomo udeležili 
kajakaške Š tafete  m ladosti, kate
ro bodo naši m ladinci sprem ljali 
po Savi do Zagreba in jo tam  pre
dali hrvatsk im  kajakašem . Nova 
prireditev, ki jo bomo v te j sezo
ni organizirali, bo tekm ovanje v 
kajakaškem  m aratonu. Tekm oval
ci pa bodo m orali p reveslati od 
L itije do H rastnika.

Vzporedno s program om  tekm o
vanj in  p rired itev  se 'bomo m orali 
spoprijeti tudi z drugim i proble
mi, ki so bili podani na občnem 
zboru. N ekatere sta re jše  proble
me smo že omenili, kot so pom anj
kan je  finančnih  sredstev te r  n a
bava kvalite tnejše opreme. Novi 
problem i pa n as ta ja jo  in  so tudi

pereči. Eden, ki je b il m asovno 
iznesen, je, ustrezneje urediti 
d ruštvene prostore te r  Okolico. 
Težje vprašan je pa je  tudi izrab
ljenost in  do trajanost našega av
tomobila, ki zahteva vse več stro
škov za popravila. Ti problem i so 
preveliki, da bi jih  lahko reševali 
sam o mi člani društva. So pa po
m em bni za nadaljn je  delo in ob
stoj društva.

Upamo, da bodo načrti in sklepi 
do prihodnjega občnega zbora 
uresničeni im izpolnjeni k ljub  
vsem  težavam . Za to  pa bomo mo
rali im eti več podpore in  zaupa
n ja  s stran i družbenopolitičnih in 
gospodarskih organizacij. Z naše 
stran i pa bo potrebno boljše so
delovanje z om enjenim i organiza
cijam i, predvsem  pa z VO te r  od
borom  za SLO v naši občini.

Ob vsem tem  pa im am o veliko 
zaupanje v novo organiziranost 
športne dejavnosti v T em eljni te- 
lesno-kulturinii skupnosti.

Adolf Barič

Letna konferenca 
Planinskega društva Dol

Letne konference se je  udeleži
lo veliko p lanincev in  gostov, med 
njim i predstavnik  Zasavskega ko
ordinacijskega odbora, sek re tar 
občinskega kom iteja ZK, konfe
rence SZDL, zastopniki skupščine 
kolektiva stek la rne in  ostalih  p la
ninskih 'društev Zasavja.

V uvodnem  govoru je  predsed
n ik  PD Doil tov. Jiože K lanšek ori
sal dejavnost d ru štv a  v  preteklem  
letu. P redvsem  je poudaril, da se 
je  tudi PD — Dol aktivno v k lju 
čilo v izvajan je ustavnih  dopolnil, 
določilo delegate v TTKS H rast
n ik  in  je  aktivno v p rip rav ah  za 
volitve.

Z geslom »KDOR HODI V PLA 
NINE, OSTANE VEČNO MLAD«, 
je  tov. Kozole pričel s poročilom 
o delovanju d ruštva. Izredno za
nim ivo je  bilo poslušati poročilo, 
ki je  v  glavnem  navajalo  uspehe 
in  problem e, s katerim i se je  d ru
štvo srečalo v preteklem , letu. Z 
uvedbo četrtkovih  večerov p lan in 
cev, z ustanovitv ijo  m ladinske 
sekcije »Vitka Ju rka«  in  s pove
čanjem  članstva, predvsem  pa z 
varčnostjo p ri gospodarjenju s 
sredstvi je  ‘lahko društvo doseglo 
takšne uspehe.

Izredna pozornost se je  polaga
la  na iziletništvo', v  ta  nam en smo 
porabili 2,053.300 s ta rih  din. Obi
skali smo 80 .vrhov, 100 članov 
d ruštva  je  prehodilo  Zasavsko 
transverzalo, 8 članov Slovensko 
in  4 člani Savinjsko transverzalo. 
S tarejši člani so obiskali p lan ine 
v A vstriji in  Češki.

K ritično je  bilo ocenjeno delo z 
m ladino; potrebno je, da starejši 
izkušeni p laninci pom agajo m la
dinski sekciji. Odnos do  m entor
stva v  šolli H eroja R a jka  je  bil 
kritično ocenjeno, razveseljiv  pa 
je  odnos v šoli n a  Dolu.

V le tu  1973 Se je  glede investi
cijske dejavnosti pri dom u v  Go
rah  veliko napravilo, saj sm o in 
vestirali v  dom preko 60.000 din 
in  obnovili električno inštalacijo, 
vodno inštalacijo, nabavili kom bi 
in novo opremo.

Delo ,z ohladimo bo potrebno 
bolj ak tiv irati, p redvsem  bo po
trebno vk ljuč iti v d ruštvo  m lad i
no iz ko lek tiva steklarne.

V društvo so vključeni vsi učen
ci iz šole n a  Dolu, ki so tud i zelo 
delavni. Sedem najst učencev je  
prehioidilo Zasavsko transverzalo, 
aktivni so v  športnem  udejstvova
n ju  in  izletništvu. Zelo zadovoljni 
so, da jih  stare jši člani vodijo  na 
izlete v naravo.

PD Dol si je  zadalo nalogo, da 
doseže v le tu  1974 tisoč članov 
društva. Sedaj im a 882 članov, od 
tega kair 390 žena in 254 pionir
jev. Samo v  le tu  1973 se je  v k lju 
čilo v društvo 242 novih članov.

Društvo je  v  Gorah k lju b  teža
vam , iki jih  je imelo zarad i več
k ratn ih  m en jav  upravnikov, do
seglo preko 34 m ilijonov s ta rih  
d inarjev  prom eta. Celotno delo 
je  bilo volontersko in  je  bilo tudi 
pohvaljeno, zlasti zaradi požrtvo
valnosti in  prizadevnosti predsed
n ika tov. Jožeta Kllanšfca in  go
spodarja D raga Kozoleta.

Tov. A lbin P ust je  v  svoji raz
prav i nakazal odnos do okolja in 
onesnaženja zraka, apeliral n a  ču
vaje  narave in  naših narav n ih  le
pot planin. Za požrtvovalno delo 
v p laninskem  društvu  so b ila  po
deljena priznanja. Tov. Drago Ko
zole je p re je l zlati znak, tov. Pu- 
stova, M atek in  K drhm ajer sreb r
ni znak, b ronaste častne značke 
pa so p reje li F ranc G ašparut, Oto 
Ž lindra, Miloš Klem en, Jože K le
men. Rudi Beravs, Jože K uhar, 
A lojz G abrič in  V iktor Radki.

Se in  še bi se  dalo  p isa ti o ak 
tivnosti društva, vendar sam o n a 
loge, ki jih  je  občni zbor sprejel, 
kažejo, d a  planinci niso zadovolj
ni :z uspehi, potrebno je  še m no
go delati, da se res 'čim več čla
nov kolektivov in  m ladine vk lju 
či v  PD in  z izleti v naravo  in  a k 
tivno rekreacijo  vzljubi naše  p la
n ine in s tem  u trd i zdrav je po 
težkem  delu  in  slabem  zraku v  
naši dolini.

V letu  1974 hočejo p lan inci iz
vesti nasledn je  naloge:

— nadaljevati s četrtkovim i ve
čeri p lanincev ;

— m ladinski sekciji nuditi vso 
pomoč, da p ri svojem  delu  vk lju 
či v d ruštvo čim več članov m la
dine iz stek larne, u redijo  n a j se

(Dalje na 11. strani)



Pogovarjali
SILVA KREŽE,
BRUSILKA V TOZD I

Prosim, če bi se predstavili čla
nom kolektiva.

R ojena sem 18. 5. 1939 v Zagre
bu, vendar sem od svojega dru
gega leta starosti n a  Dolu, k jer 
sem  konča-la osnovno šolo, si u st
varila  dom in družino.

Sicer p a  izhajam  iz delavske 
družine, saj je  bil moj oče knap.

Ste zadovoljni na svojem delov
nem mestu?

Sem! V glavnem  sem zadovolj
na.

In kakšni so odnosi?
Mislim, da nič slabši niti boljši 

kot m arsik je  drugje. So pa v glav
nem  dobri.

Koliko časa pa že delate na tem 
delovnem mestu?

Na tem  delovnem m estu delam 
že 11 le t od skupno 12, kolikor 
sem zaposlena v steklarni.

V novo vodstvo so na občnem 
zboru »Brodarskega društva 
H rastnik« izvolili za predsedni
ka inž. F ranca Kalška, za pod
predsednika Roberta Halzerja, 
za ta jn ik a  Adolfa Bariča, te ren 
ske posle pa bo še nap re j oprav
lja l F ranc Barič-Nani.

če p rav  vozi v L jubljano in nazaj 
v lak  vsako uro, so rokom etaši
ce potovale na zimsko prven
stvo v Halo Tivoli s kom bijem  
in k a r  dvem a osebnima avto
mobiloma. N ajbrž m alce (!) p re
tirano, saj je znano, kaj je  b i
stveno ceneje.

Ena izm ed nalog, ki so si jo za
dali b rodarji za letošnje leto, je 
tudi u reditev  progo v  »Prusni
ku«. U pati je, d a  jim  bo  to  uspe
lo, saj so v  program u investicij 
TTKS občine H rastn ik  za leto 
1974 tudi sredstva za ureditev  
tega pom em bnega objekta.

Razen tega, da hi bila ureditev  
v »Prusniku« velikega pom ena 
za hrasftniške brodarje, tej p ro
gi p rip isujejo  jugoslovanski in  
celo m ednarodni pomen. P rav i
jo, če bi b ila p roga urejena, bi 
lahko -kandidirali celo za orga
nizacijo svetovnega prvenstva.

Ali res ne bodo rokom etašice 
uspele n a  zimskem prvenstvu 
osvojiti nobene točke na igrišču. 
Za n jim i je  5 tekem  izgubljenih, 
eno pa so dobile b rez borbe, ker 
nasprotnic ni bilo in tako  v kn ji
žile dve »suhi« točki.

J e  ires, d a  kvalite ta  ženskega ro
kom eta v H rastn iku  s tagn ira  in 
da bo potreben »carski rez«. 
Podpredsednik  V iktor Sušin za
trju je , da je  tem u tako  zaradi 
tega, k e r ne m ore sam  vsega 
storiti. V takšn ih  p rim erih  go
vori pregovor: eden je  nobeden!

smo se
Kako pa je z osebnimi prejem

ki, ste zadovoljni?
Če bi m e o tem  vprašali pred 

letom  ali dve, bi vam  odgovorila 
pozitivno, kar pa sedaj žal ne mo
rem.

Spremljate samoupravne spre
membe?

Da, sprem ljam  že, vendar mi 
mnoge stvari niso razum ljive, in 
v tem  pogledu tudi nisem edina.

Ste na tekočem glede sprememb, 
ki jih prinašajo TOZD?

D ogajanja okrog ustanav ljan ja 
TOZD sem budno sprem ljala . Za
enkra t še n e  vidim nekih občut
nih sprememb. V endar sem trdno 
prepričana, da m ora tako široka 
akcija prinesti tudi nekaj pozitiv
nega.

Kaj nam prinaša nova ustava?
Mislim, da več pravic in dolž

nosti n a  področju sam ouprav lja
nja.

Kaj pričakujete od novousta
novljenega samoupravnega siste
ma?

Že prej sem omenila, da mi 
mnoge stvari niso povsem jasne. 
No, k ljub  tem u pričakujem  neka
tere spremembe, predvsem, kar se 
tiče večje udeležbe nas vseh pri 
sam oupravljanju, večjo odgovor
nost do proizvodnih rezultatov, 
večjo pozornost im varčnost pri 
koriščenju reprom aterialov. S k ra t
ka boljšo ekonom ičnost, k ar naj 
bi prineslo dvig osebnega in  druž
benega standarda te r boljše po
slovne rezultate.

Cene rastejo, standard pada. 
Kaj to pomeni za Vas?

Do konca zimskega prvenstva za 
rokom etašice v L jubljani m ora
jo  H rastničanke odigrati še tr i 
tekm e, .in to  z drugoligašem a 
Brežicam i im Alplesom te r  h r 
vaškim  republiškim  ligašem 
Umagom. Priložnost za u igrava
n je  m ladih.

Ali se res glede tren e rjev  in vadi
te ljev  h/rastniškim klubom  bli
žajo boljši časi. TTKS občine 
H rastn ik  je  nam reč predvidela 
v svojem  program u za letošnje 
leto, d a  bi izobraževali okrog 15 
perspektivnih kadrov  za različ
ne panoge. Tako v bodoče ne bi 
smelo m an jka ti trenerjev .

Nam  vsem je  znano, d a  klubi v 
le tu  1973 niso prejeli od TTKS 
tis tih  sredstev, k i so jim  bila 
odobrena n a  začetku leta. Vzrok 
leži v  največ ji m eri v  tem, da 
TOZD R udnik H rastn ik  za leto 
1973 ni prispevala za te  nam ene 
nobenih sredstev (vsaj do časa 
poročanja), k er so v finančnih 
težavah.

Evidentno je  iz m aterialov, ki so 
bili podeljeni vsem  občanom s 
stran i občinske skupščine, da 
im a TTKS v investicijskem  pro
gram u za le to  1974 tudi odpla
čevanje anu ite t za kegljišče na 
Logu.

Samo okrog 80 starih  m ilijonov 
d inarjev  naj bi bilo po planu 
na razpolago za športno in  re 
kreacijsko dejavnost v  H rastn i
ku za leto 1974. K lubi pa so v  
svojih program ih nakazali po
trebo po 165 -milijonih starih  di
narjev . V erjetno bo potrebno 
želje usk lad iti z možnostmi.

Skupne -napore nas vseh, da do
sežemo obraten -učinek.

Ste seznanjeni s težavami, v ka
terih se je znašlo celotno naše go
spodarstvo in katere niso obšle 
tudi našo delovno organizacijo?

S tem i težavam i sem seznanje
na in se zavedam, pred kakšnim i 
težavam i se nahajam o. Zavedam  
pa se, da je  to problem  celotne 
naše družbe te r  ga bomo ko t ta 
kega m orali skupno reševati.

Kje so po vašem glavni vzroki, 
da nismo realizirali plan za leto 
1973?

Po mojem je glavne vzroke po
trebno iskati v porastu cen neka
terih  surovin kot tudi goriv. Se 
večje težave pa nam  je povzročila 
redukcija električne energije kot 
tudi svetovni energetski problem.

Večkrat smo priča malomarne
ga odnosa do dela. Že bežna oce
nitev nam lahko pove, koliko de
narja bi lahko privarčevali, če bi 
bolj pazili na kartone, razbito 
steklo, vodo, luč in podobno. Ka
ko vi gledate na to?

Res, v  m arsikaterem  prim eru  bi 
se dalo -p-recej privarčevati. Sem 
pa^trdno prepričana, -da bi poleg 
večje pazljivosti in  samoodgovor- 
nosti nas vseh morali tudi skupi- 
novodje, izm enski vodje in drugi 
im eti malo več besede pri p repre
čevanju takšnega m alom arnega 
odnosa.

Bliža se 8. marec. Kaj Vam po
meni ta dan?

P riznanje enakopravnosti, ven
dar žal dostik ra t sam o na papir
ju!

Ste zadovoljni s pozornostjo, ki 
jo posvečajo samoupravni organi 
in družbenopolitične organizacije 
vašemu prazniku?

Jasno je  eno, da so kegljači »B rat
stva« v prvih  tréh  tekm ah do
segli sicer skromne, vendar za
dovoljive -rezultate predvsem 
zaradi dobrih -priprav.

U ničena tila, nemogoča razsvetlja
va te r  druge velike -pomanjklji
vosti so -privedli telovadnico pri 
osno-vni šoli n a  Logu v  takšno 
stanje, da je  v  n-jej skorajda ne
mogoče delati. Poleg redne te 
lovadbe učencev uporabljajo  to 
dvorano tu d i nekateri drugi k lu 
bi, -ker so pač prim orani. Ver
jetno bo po-trebno -resno -razmi
sliti o tem  perečem problem u.

Tudi v NTK »Kemičar« nastopajo  
in  delu jejo  nekateri člani naše
ga kolektiva. Hrasitn-iški »pink- 
pon-kaši« tren u tn o  vodijo  v I. 
slovenski ligi, k e r  -i-majo odigra
ni dve t-ekm-i več -kot M urska 
Sobota. N a koncu pa bodo Zago
tovo drugi, k a r  je  vsekakor lep 
uspeh.

Res da s-trelci »Steklarja« še n i
m ajo popolnom a dograjeno s tre 
lišče i-n da bo potrebno še m ar
sikaj postoriti, pa -na tem  ob
jek tu  že dalj časa vestno tren i
rajo in  tud i -nastopajo.

In  tudi to se  zgodi. Nam iznoteni
ška  -tekma I. slov. lige med do
mačim  »Kem ičarjem « in »Fuži- 
narjem « je  tra ja la  -samo okrog 
40 m inut. Domačini -so slavili 
m aksim alno zmago 5:0.

Janez S trgaršek

Res je, da se nas vsako leto ob
dari s skromnim darilcem  in s 
tem  izkaže pozornost. V endar 
osebno mislim, -da so še kakšne 
druge ob lite  in možnosti, da bi 
ta  praznik proslavile v  bolj slo
vesnem  vzdušju. Recimo, s kakšno 
proslavo, ku ltu rn im  -sporedom ali 
podobno. Veste, ne da bi bila ne
skrom na, am pak človek vidi in 
sliši, kako im ajo to organizirano 
drugje, pa si misli svoje, p rim er
ja  itd.
• Ce malo spremeniva razgovor. 
Kaj menite o našem glasilu?

»Steklar« mi je  všeč in  ga rada 
prebiram . V njem  je  m arsikaj za
nim ivega. Zlasti pomembno vlogo 
im a v smiislu in form iranja. Iz nje
ga zvemo precej stvari, za katere 
dvomim, da bi jih  drugače zve
deli.

Imate morda kakšno pripombo 
ali predlog v cilju še boljšega in 
zanimivejšega »Steklarja«?

K akšnih posebnih -predlogov n i
mam. Zdi pa se mi, da bi bilo 
zelo pozitivno, če bi nekatere stva
ri pi-sali bolj konkretno, na ta  n a
čin bi bile inform acije še boljše.

Bi vi napisala kakšen članek?
Ne vem, odvisno kaj, toda v er

jetno ne.
In na koncu najinega pogovora 

še vaš odgovor na nezastavljena 
vprašanja?

Ne vem, ko pa je  toliko skrbi iz 
dneva v dan.

Najlepša hvala za vaše sodelo
vanje. Drugič, ob drugi priložno
sti pa si bova imela morda kaj 
bolj vzpodbudnega povedati in pa, 
da bo čim manj skrbi, velja!

No, pa tudi prav.
Jože Prem ec

Letna konferenca 
Planinskega društva

(N adaljevanje z 10. strani)
razm ere in  odnosi -do m ladine na 
šoli H eroja R ajka;

— organizirati več m ladinskih 
m entorjev i-n vodnikov;

— članstvo povečati na 1000 
članov;

— organizirati več predavanj -in 
predvajan j filmov, organizirati 
foto krožek;

— uvesti vodenje -društvene kro
nike;

— organizirati k lub  prija teljev  
koče v Gorah, ki bo  skrbel za či
sto okolje okrog doma;

— organizirati 5 pohodov po ku 
rirsk ih  poteh skupno s SLO H rast
nik, predvsem  pa organizirati še 
več izletov v naravo, za člane p a  
organizirati izlete v Dolomite in 
V elike Tatre;

— us-ta-noviti planinsko šolo za 
vse ljub itelje  narave;

— dokončati vsa dela n a  žični
ci, sanira® teraso in  spodnje p ro
store doma v  G orah, urediti p ro
stor za odpadke in urediti p resk r
bo z vodo, kakor tud i telefonsko 
napeljavo;

— organizirati 6-dnevni p lan in 
ski -tabor z delom planinske šole 
v naravi.

P laninskem u društvu želimo, da 
svoj program  v celoti realizira, 
predvsem  pa, da se i-z ko lektiva 
stek larne -vključi 'kar največ no
vih članov, predvsem  pa iz -vrst 
m ladine.

r. r.

Š P O R T



N A G R A D N A  K R I Ž A N K A
M MITRERÀ V QRSKEM PODZEMLJU

POMOŽNIDUHOVNIK
MUZA LJU= BEZENSKEQA PESNIŠTVA

PREBIVALECLIKE.
VELIKOFINSKOJEZERO

JAPONSKA FILMSKA IGRALKA CY0K0) M SLOVENSKIPESNIK(LOJZE) KOMET "FILMSKAIGRALKAGARDNER NEUMEN JEZIKBANTUČRNCEV
?00A« LAC1CIGOJ TRTNAPLESEN

NAŠ KOMSh NAT08EC NA M.SreT.PR*. V KLAS. SMUČ. V FAIUNU
HRVAŠKI„PETROL* BREST NAPLAČIL0,NADAV

OKOSTJE NAUKOČLOVEŠKILOBANJI

ŠpanskiKOMPONIST(JOAQUIN)
BOJEVNIK V REVO? LUCIJI .

PREB! * VALEČ IRAKA
PR1STR0J LJUBL*J.qLe=DALlS.HlSA
ZNAČAJ Ž. IME (JASNA)

VRSTAHRUŠKE
PREBIVALKA IZ KRAJA IG (JUŽNO OD LJUBLJANE)

KITAJSKO MESTO OB REKI YANGTZE
UMETNO VLAKNO IN TKANINA TOLKAČ 19 RASTLIHs SKA ZA = J EDA UKA

SAMO:GLASNIK

ANGLEŠkl EKONOMIST (J. RICHARD)
NAKODRANATKANINA RUSKIKOMPONIST
INVENTURA JUGOSLOV.,NOGOMETAŠ

M ameriškiFILMSKIPRODUCENTTODD
ALOTROPNAOBLIKAKISIKA

TRAVNIK 08 VODI
KOPNOSREDIMORJA

PREBIVALKAPARIZA'
ITAL. FILMSKI IGRALEC

VERNOV
kapitan

BIVŠI S0VJ. ZUNANJI MINISTER CVJAĆESLAV)
SLOVEN. Pl1 SATELJ IN DRAMATIK ( IVAN)

NAJSUa§AŠolskaocena

ATOMI ISTE KEM. PRVINE, Kl SE RAZLIKU: JEJO PO ŠTE-- VILU NEVTRO: NOV V JEDRO

GLAVNOmestoTURČIJE PREPAD,BREZNO
PISATELJU CA PEROCI

EMIL*ADAMIČ

PETELINI TOK,ETUI
SESTAVIL!KARLIDREMEL

TREBUŠNABOLEZEN
P0STREŽČEK,Serpa

KOVINA

GESLO , FRANC. RE= VO LUCIJE

BLATO, K! GA NANE: SE VODA
INDUŠTR,RASTLINA KRAJBLIZUKOČEVJA

GOROVJE IN PLEME V SEVERO1 VZHODNI INDIJIGUSTAVIPAVEC DRAGOGERVAIS

M NEMŠKIMEŠČANSKIFILOZOF(QEORQ)

OTOČJE ÖB SEVERDZAH. OBALI N0-- VE GVINEJE
OBDELO-- VALNA ZEMLJA OB HIŠI

PESNICANEGRI
REKA V ZAHODNI EVROPI

FILM.IGRAL, T0QNAZZI
uSje

jajčece

3
PREBIVALECA0N1J5

PUBLICISTFINCI REKA NA ŠVEDSKEM

SLIKARAKVAREL0Y GUSTAVFREYTAQ OLIVERUPPDAL
OBČINSKI PAŠNIK NA VASI
NIKOLATESLA

RISE TA KONZERs VlRANJE ŽLAHTNIPLIN
PODROČJEEPIDEMIJE,OBSE2NOST

PREKOOCE* ANKA,KISE JE POTOPILA NA PRVI V0-- tNOI L.J912
JUD,GOLJUF,ODERUH

MARIO: N ETA

INFORMACIJA
(N adaljevanje z 9. strani)
G radbeno podjetje GRADIS je 

zadolženo, da v najk ra jšem  času 
prip rav i nov pro jek t in  prične z 
izgradnjo.

V prvi polovici m eseca jan u ar
ja  1974 se je  v ršila  širša razpra
v a  v T erm oelektrarni Trbovlje v 
zvezi z izgradnjo ustreznega dim 
nika za odpravo koncentracij 
žveplovega dioksida.

Po večurni razpravi navzoči n i
so sprejeli dokončnega zaključka 
o izgradnji dim nika, k e r se niso 
zedinili glede lokacije za novo 
T erm oelektrarno III, ki naj bi b i
la  v doglednem  času zgrajena.

V kolikor bo prišlo do realiza
cije te  gradnje, bi bilo potrebno 
zgraditi ustrezni dim nik, ki bi slu
žil obem a term oelek trarnam a. 
Odgovorni strokovni kadri p ro
učujejo to možnost, na k a r  bo po
novno sklican posvet, ki se pred
videva v mesecu ap rilu  1974.

Izdelane so tr i v arian te  p ro jek
ta  za izgradnjo d im nika na raz
ličnih v išinah ozirom a kotah od 
250 m —420 m  višine. S troški iz
g radn je  so predvideni od 2,8—6,8 
m ilija rde  starih  din. Razum ljivo 
je, preden se pristopi k izvedbi 
tako  drage investicije, da je  n u j
no potrebno proučiti vse okolno
sti, ki opravičujejo tovrstno grad-
H-10' Predsedstvo

skupščine občine H rastn ik

NAGRADNA KRIŽANKA
Med reševalce s p raviln im i re 

šitvam i nagradne križanke bomo 
z žrebom  razdelili 7 nagrad  v 
skupni vrednosti 100 dinarjev :
1. nagrada: 30 din
2. nagrada: 20 din
3. —7. nagrada: po 10 din

Izrezek z vpisano rešitv ijo  poš
ljite  na naslov: Uredništvo STEK
LARJA, STEKLARNA HRAST
NIK. P ri žreban ju  bomo upošte
vali vse rešitve, ki bodo v u red 
ništvu  do petka, 22. m arca 1974.

NAGRAJENI REŠEVALCI
Za nagradno križanko, objav

ljeno v drugi številki STEKLAR
JA, smo prejeli 66 rešitev. Žreb 
je razdelil nagrade takole:
1. nagrada (30 din) : O berauner 

Rezi;
2. nagrada (20 din) : M arjan  M ik

lič;
3. —7. nagrado (po 10 din) : p re j

m ejo: Vili Povše, Logar S lavi
ca, M ak Dora, A lauf Silva, Bo

jan  Vintar.

NA POGREBU
U m rl je  specialist za bolezni sr

ca. Za krsto  je  šla dolga kolona 
ljudi, neki hvaležni pacient pa je 
nesel venec v obliki srca.

»Zanim a me, kakšno obliko 
venca bi v p rim eru  moje sm rti 
nesli za mojo krsto,« pravi nekdo 
v sprevodu svojem u kolegu, »ker 
sem ginekolog«.

ZAHVALA

Ob boleči izgubi m oje drage žene

ANE JAMŠEK roj. MEDVEŠEK
se najlepše zahvalju jem  vsem sosedom za izkazano pomoč, 
sorodnikom  za izraženo sožalje in  vence.

Posebna hvala pevskem u zboru in  godbi S tek larne H rast
n ik  te r  vsem, ki ste jo v tako velikem  številu  posprem ili na 
n jeni zadnji poti n a  dobovško pokopališče.

Še en k ra t vsem  najlepša hvala!

Žalujoči mož Tone

ZAHVALA

Ob nenadni izgubi dragega m oža in  očeta

VILIJA KUŠARJA
se iskreno zahvalju jem  godbi in pevskem u društvo »Svoboda 
I«, govornikom  za poslovilne besede, vsem  darovalcem  vencev 
in  cvetja te r  njegovim  in m ojim  sodelavcem  za «denarno po
moč, in  vsem, ki so ga sprem ili na dolsko pokopališče.

Žena M arija, hčerki 
M ojca in A ndrejka 
m ata  in ata, b ra t 
in  sestra 
z družinam a
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R azgovor za  okroglo m izo
Za nam i je  prvi razgovor za 

okroglo' mizo. Pregovor pravi: 
»vsak začetek je  težak«, in  koliko 
je  v tem  pregovoru resnice, smo 
videli na tem  prvem  razgovoru 
za okroglo mizo. Težak je  pa 
predvsem  zato, ker opažamo ved
no večjo neodgovornost celo ti
stih m ladincev, ki bi .morali že 
zaradi svojih funkcij oziroma 
članstva v ZK dajati vzgled in ak 
tiv ira ti čim večji del m ladine te r 
se tega tudi zavedati. Na osnovi 
tega nas čaka v prihodnje še veli
ko težkega in  napornega dela na 
tem  področju. Ne morem razum e
ti tudi tega, da se teh razgovorov 
niso udeležili tisti, ki se vedno in  
povsod na nepravih m estih »in
form irajo« o stan ju  našega pod
je tja  na vseh področjih, potem pa 
takšne nerealne inform acije širi
jo med ostalim i delavci in s tem  
ustvarjajo  že skoraj paniko. Po
leg tega pa takšni ljud je tudi n a j
več kritiz irajo , seveda samo »za 
vogali«, ne čutijo pa v sebi toliko 
moči in poguma, da bi en k ra t p ri
šli na te  naše pogovore za okroglo 
mizo in videli, da se tu  le  ne go
vori in govori za prazen nič, tem 
več gredo pogovori v tisto  smer, 
ki nam  nekje zagotavlja dosego 
nekega cilja in tudi učinek. To pa 
je pogovor o realnem  stanju, ko je  
na vse mogoče načine treba po
skušati najti kakršnekoli izboljša
ve, dopolnitve, preko katerih  lah 
ko pričakujem o boljši uspeh po
slovanja in s tem  tudi eventualni 
dvig osebnih dohodkov.

Kot sem že omenil, naj bi bili 
ti. razgovori popolnoma odkriti in  
dobronam erni, ne pa, da bi kdo 
celo mislil, da so ti proti kom u 
naperjeni. Vsak, popolnoma vsak 
član našega kolektiva im a pravico 
prisostvovati tem  razgovorom, po
vedati svoje m nenje in  postavljati

čim bolj konkretna, neposredna 
vprašan ja s področja tem e razgo
vorov, na katera pa m ora dobiti 
tudi odgovor oziroma m nenje o- 
stalih  prisotnih.

Tema prvega razgovora za o- 
kroglo mizo je  bila: Gospodarski 
položaj podjetja. Zavedali smo se, 
da je  sicer tem a obširna in zato 
naj bi bil ta  prvi razgovor le bolj 
inform ativnega značaja, iz ka tere
ga smo pa dobili nekaj pom em b
nih napotkov z najbolj aktualnih 
področij, ki pa jih  bomo skušali 
obdelati na posameznih nasled
n jih  razgovorih. Te razgovore naj 
bi imeli vsak mesec enkrat, kot je 
tudi predvideno v program u kon
ference m ladih delavcev S teklar
ne.

Na razgovor smo povabili naše
ga direktorja , tov. K rsnika, tov. 
M arcena in predstavnike družbe
nopolitičnih organizacij te r  sam o
upravnega organa — skupščine 
podjetja. Radi so se odzvali naše
m u povabilu na razgovor. Osnovo 
za nadaljn jo  razpravo je  podal 
tov. direktor, ki je  v nekaj stav
kih pojasnil trenutno  stan je pod
je tja  in podal nekaj param etrov, 
ki so odločilno vplivali na m anjši, 
čisti dohodek podjetja.

Na to pa so vplivale velike po
dražitve naših osnovnih surovin, 
izpadi električne energije, rem ont 
elektro pčči in še vrsta  drugih po
m em bnih faktorjev. Za p rim erja
vo nam  je povedal tudi stan je po
slovanja posebej v prvi in  posebej 
v drugi polovici lanskega leta. Iz 
tega je  bilo razvidno, da je  bil 
celotni dohodek podjetja  v prvi 
polovici le ta 8 m ilija rd  560 m ilijo
nov, v drugi polovici pa 7 m ilijard  
460 milijonov, torej za eno m ili
jardo in 100 m ilijonov m anj. Cd 
tega je  bilo porabljenih  v prvi 
polovici le ta  za okrog 4 m ilijarde,

v drugi pa 4,3 m ilijarde sredstev. 
Celotni čisti dohodek v prvem  ob
dobju je bil okrog 4 m ilijarde, v 
drugem  pa samo 2 m ilijardi. Ven
dar pa smo kljub  tem u v drugi 
polovici izplačali za osebne do
hodke 80 m ilijonov več kot v prvi. 
Da smo lahko vsak mesec ob ro
ku izplačevali osebne dohodke, 
smo m orali sredstva črpati iz 
skladov, ki smo jih  ustvarili v  p r
vi polovici le ta  tako, da imamo 
sedaj v skladih toliko, kolikor je 
z zakonom določeno.

Vzrokov za takšno precej k lav r
no bilanco je  več, med bistvenim i 
pa tudi devalvacija am eriškega 
dolarja, ker smo m orali precejšen 
del naših izdelkov prodati na tu je 
tržišče z nižjo ceno, ker je bilo 
domače tržišče zaprto, čeprav so 
dom a cene nekoliko povoljnejše 
kot zunaj. Veliko besed in  vpra-

Mladi delavci
V vsaki številki G lasa m ladih 

vas bomo redno obveščali o sta
n ju  posam eznih aktivov na tek
m ovalni lestvici v okviru akcije 
M ladi delavci pred kongresi, v k a 
tero  se m orajo vključiti po sklepu 
konference m ladih delavcev H ra
stn ik  vsi aktivi m ladih delavcev v 
delovnih organizacijah.

A ktiv m ladih delavcev točk
1. S IJA J 1530
2. STEKLARNA TOZD IV 1280
3. STEKLARNA TOZD I 1240
4. STEKLARNA TOZD III 1080
5. STEKLARNA TOZD

Skupne službe 1060

šanj je  bilo okrog naše kom ercia
le, kar je dalo povod za tem o v 
enem naslednjih razgovorov.

Om enjen je bil tudi sam ouprav
ni sporazum, kot ena izmed dveh 
bistvenih omejitev ustvarjenega 
čistega dohodka.

Mislim, da je  d iskusija po prvih  
tako im enovanih porodnih krčih  
stekla dokaj dobro. Da pa bi n a 
slednji razgovori bili še boljši, se 
bomo o sami temi, ki jo bomo za 
razgovor predvideli, pogovarjali 
že na sestankih posameznih ak ti

vov. Namreč prvi pogoj za uspe
šen potek razgovorov je  udeležba 
in  aktivno te r konstruktivno so
delovanje.

Torej v čim večjem  številu  in s 
čim bolj pam etnim i in  konkretn i
mi vprašanji vabljeni m ladinci na 
razgovore za okroglo mizo!

Vili Zaletel

pred kongresi
6. STP 690
7. STEKLARNA TOZD II 680
8. TKI — Skupne službe 520
9. TKI 440

10. KOP 420

V teh podatkih so vsebovane 
točke, ki so bile dosežene v m ese
cih novem ber, decem ber in  ja n u 
ar. Potrebno pa je  pripom niti še 
to, da ti podatki niso preverjeni 
in  so lahko zelo netočni, k a r  upa
mo, da se v bodoče ne bo dogaja
lo, am pak bomo pred objavo le
stvice vse skupaj natančno preve
rili.Osnovo za nadaljnjo razpravo je podal direktor podjetja

Mladinci na sestanku za okroglo mizo



V sliki in besedi kviz v Kopru Slika 8:
Tekm ovanje naše m ladinke v 

igri: kdo bo prej spil? To je  bila 
K ladnik  Štefka.

Slika 2:
N aša ekipa se je  ostro borila za 

čimboljšo uvrstitev.
Tekm ovalni del kviza je  bil raz

deljen na tri težavnostne stopnje, 
vsak praviln i odgovor pa je  p ri
nesel ekipi v prvi stopnji tri, v 
drugi štiri in v tre tji težavnostni 
stopnji pet točk. P ravilnost odgo
vorov pa je  ocenjevala posebna 
strokovna žirija, sestavljena iz 
družbenopolitičnih in javnih  de
lavcev obalnega področja.

Slika 5:
V pevski točki je  naše barve za

stopal tov. Ivo Trbovc in preje l 
zaslužen dolg aplavz.

Slika 6:
Predsednik  naše TK ZM je ob 

tej priliki podaril organizatorju  
lepo darilo, katerega je  v im enu 
TK Z MS TOMOS prevzel p red
sednik.

P ri spretnostn ih  igrah  sm eha in 
dobre volje ni m anjkalo, opaziti 

•pa je  bilo tudi precejšnjo  zagrize
nost posam eznih tekm ovalcev, saj 
so b ile nagrade zelo lepe in  d ra
gocene.

P red  k ratk im  smo prejeli foto
grafije  iz K opra, k je r smo se v 
novem bru lanskega le ta  udeležili 
tekm ovalnega kviza, katerega je 
p rip rav ila  in organizirala tovarni
ška konferenca ZMS Tomos.

V nekaj besedah, še več pa v 
slikah vam  bomo prikazali potek 
tekm ovanja m ed m ladinskim i ak 
tivi iz delovnih organizacij. Orga
nizator je želel s to kulturno za
bavno prireditvijo , katere skupen 
naziv je  »30 let socialistične Ju 
goslavije«, prikazati in  opozoriti 
na najpom em bnejše dogodke iz 
našega povojnega družbenopoli
tičnega, kulturnega in javnega 
življenja, ki so odločilno vplivali 
tudi na naš sedanji razvoj in 
ustavne spremembe.

Slika 3:
Posredovanje predstavnikov 

ekip pri strokovni žiriji.
Zelo izenačena in  ostra je  bila 

borba za točke, največje število 
točk pa je osvojila ekipa m lad in
ske organizacije iz Tomosa, s tem  
pa tudi prvo mesto.

Slika 4:
Ekipa m ladinske organizacije 

Tomosa je osvojila prvo mesto, s 
tem pa tudi zagotovila, da bo le
tos ponovno organizator srečanja 
aktivov ZM iz delovnih organiza
cij.

Kviz pa so popestrili tudi z 
glasbenim i točkami in spretnost
nimi igram i za gledalce, ki so jih  
p ripravili vsi sodelujoči aktivi. 
Pevce je sp rem ljal ansam bel »Ta
bu« iz Izole, ki je po končanem  
uradnem  delu kviza poskrbel tudi 
za dobro sprostitev n a  plesišču.

Slika 1:
P redstavnik  m ladinske organi

zacije v Tomosu je p rebral po
zdravne besede vsem  udeležen
cem, tekm ovalcem  pa zaželel veli
ko sreče.

Ekipe šestih m ladinskih ak ti
vov, in  sicer iz k ran jske ISKRE, 
SATURNUSA, STOLA iz Kaprnij 
ka, TOMOSA — kot gostitelja, 
IMV iz Novega m esta in STEK
LARNE H rastnik, so v več kot 
dveurni oddaji odgovarjale na 
vp rašan ja  in  preizkušale svoje 
znanje iz tem atike o 30-letnem 
ustavnopolitičnem  in družbenem  
razvoju  Jugoslavije, lanskem  
puljskem  festivalu te r  o uspehih 
naših športnikov na le tn ih  in zim 
skih olim pijskih igrah.

Mladi Tamovci na obisku

Vsak aktiv, ki je  p rip rav il sp ret
nostno igro za gledalce, v kateri 
pa niso sm eli nastopati m ladinci 
iz njegovega aktiva, je  strem el 
predvsem  za to, da bi v tej igri 
zajel specifičnost dela v njegovi 
delovni organizaciji.

Slika 7:
Pri naši spretnostn i igri je  bi

lo potrebno precej dobrih živcev 
in veščine.

Tudi naši m ladinci ozirom a 
m ladinke so se zelo radi odzvali 
vabilu  za tekm ovanje v spretno
stnih igrah in si tako priborili 
precej vrednih nagrad.

Slika 9:
Splačalo se bo potruditi in  ohra

niti dobre živce in  m irno roko pri 
m etan ju  v tarčo. To je poskušala 
naša m ladinka A bram  M arica.

Po končanem  kvizu je  vse ude
ležence kviza zabaval ansam bel, 
ki je  igral do poznih ju tran jih  ur. 
Šele potem smo se poslovili od 
vseh in se iz K opra odpeljali do
mov v H rastn ik  veseli, da smo 
navezali nekaj novih stikov z ne
katerim i m ladinskim i aktiv i ši
rom  Slovenije.

V soboto 9. 2. 1974 so nas obi
skali m ladi iz tovarne avtom obi
lov in m otorjev M aribor. S seboj 
v H rastn ik  pa so povabili tudi 
predstavnike sveta ZK, predstav
nike sindikata, ZB in JLA. Eks
kurzijo  pa so povezali s ku ltu rno  
prireditvijo , saj sta  v našem  K lu
bu 67 razstav lja la  dva njihova 
m ladinca — slikarja.

Skupino m ladih  smo pričakali 
pred našo tovarno in se z njim i 
prisrčno pozdravili. D ruga skupi
na pa je  ostala n a  Rudniku, k je r 
so si ogledali jamo.

M lade Tam ovce smo popeljali 
skozi tovarno, da so se vsaj malo 
seznanili z našo proizvodnjo in 
delom. Zelo so jih  zanim ale posa
m ezne faze proizvodnega procesa 
in so zato z zan im anjem  poslušali 
razlaganja naših  članbv kolektiva. 
Težko so razum eli, da imamo tako 
širok asortim an  proizvodov itd. 
Poleg ročne proizvodnje, pa so 
precej zan im an ja vzbudili tudi av
tom ati.

Po dolgem in intenzivnem  ogle
du tovarne pa smo p riprav ili raz
govor z m ladim i iz Tam a in p red
stavniki družbenopolitičnih orga
nizacij. K er pa je  p rva skupina

za ogled rudn ika potrebovala več 
časa, smo mi ta  čas izkoristili in  
naše goste povabili na vožnjo z 
avtobusom  do Trbovelj, k je r  so se 
lahko sami prepričali o našem  
»čistem zraku« in zdravem, zele
nem okolju. M arsikatera p ik ra  je 
padla na ta  račun.

Razgovorov so se na naše pova
bilo odzvali tudi sek re tar sveta 
ZK Franc Vidovič, p redstavnik  
sam oupravnega organa — skup
ščine podjetja  tov. Božo Cigeljnak 
in tov. p ravn ik  V iktor Sušin te r  
m ladinci.

V im enu m ladinske organizacije 
S tek larne je  vse navzoče pozdra
vil predsednik Vili Zaletel. Ob
enem  je  ob tej priliki podaril 
m ladim  iz Tam a lepo spominsko 
darilo  z upanjem , da to prvo sre
čan je ni tud i zadnje, te r  da bi 
tak šna  srečan ja postala tradicio
nalna, tako na področju idejno 
političnega sodelovanja kot ku l
tu rnem  in športnem  področju.

Potem  je tov. Vidovič povedal 
nekaj o zgodovini ozirom a razvoj
ni poti steklarske industrije, po
sebno naše S teklarne. Opisal je 
tudi proizvodni proces steklene,



MNENJA MLADIH O... organov, konkretno postavljenih 
nalog in  akcij ne m ore reševati.

— sprejetju nove ustave
— informiranju v podjetju
— nezainteresiranosti mlađih za 

delo v mladinski organizaciji

ZALETEL FRIDA, uslužbenka: 
, Sprejem  nove ustave ni bil ne
naden dogodek, pričakovali in  
prip rav lja li smo ga že dolgo. Po
sebnost tega dogajan ja je b ila

IZVOLJENO JE NOVO VODSTVO
Z reorganizacijo ZM S teklarne 

po novo ustanovljenih TOZD smo 
istočasno ustanovili tudi m lad in
ske aktive — aktive m ladih d e
lavcev, ki jih  je  šest po številu. 
Aktivi so‘ na svojih sejah izvolili 
predsedstva — te r seveda p red
sednika in vsak po enega delegata 
za predsedstvo konference m ladih 
delavcev OZD Steklarne, ki je 
najv išji organ ZM v S teklarni in 
šteje 12 članov.

Predsedstvo konference m ladih 
delavcev OZD je kot prvo nalogo 
na svoji ustanovni seji izvolilo 
svoje funkcionarje. Žal nismo 
funkcionarje imenovali 
am pak šele na svoji di 
Slo nam

Zaletela, S taneta Deželaka, J a 
neza Žižka, M arjana B iderm ana 
in Slavka Gornika.

Seveda smo zgoraj im enovane 
kandidate dali tudi v razpravo 
družbenopolitičnim  organizacijam , 
to je sindikatu  in  ZK, da bi zve
deli, kaj o n jih  mislijo.

Sklenili smo, da vsa predsedst
va aktivov volijo om enjene kan 
didate za predsednika. K dor bo 
im el več glasov na k ra ju  volitev, 
ko bodo volila že vsa predsedstva 
aktivov, bo seveda novoizvoljeni 
predsednik naše konference m la
dih delavcev v okviru podjetja.

V roku 14 dni so' bile volitve 
končane in na eni izmed prvih sej 
so bili podani rezultati volitev.

K andidati so dobili naslednje 
število glasov:
1. Avgust Ž ibert
2. Vili Zaletel
3. S tane Deželak
4. Janez Žižek
5. M arjan  B iderm an
6. Slavko G ornik 2 glasa

5 glasov 
29 glasov 

1 glas 
1 glas 
glasov11

Torej novi predsednik konfe
rence m ladih delavcev na ravni 
podjetja je VILI ZALETEL, ki je 
bil že precej časa ak tiven  v pred- 
sredstvu p rejšn je TK ZM Stek
la rne in na ravni občine, sedaj 
pa je  bil ravnokar spreje t v  vrste

Vili Zaletel — novi predsednik 
konference mladih

predsednik izvoljen na čim demo- 
kratičnejši način. Zato smo p red 
lagali, da damo na listo za izvoli
tev predsednika šest kandidatov, 
in  sicer: A vgusta Žibreta, V ilija

ZK.
Za političnega sek re tarja  je  bil 

im enovan predsednik ak tiva avto
m atske proizvodnje MARJAN BI
DERMAN.

Za organizacijskega sekretarja  
in b lagajnika pa je b ila  im enova
na VOJKA ŽELEZNIK.

MLADI TAMOVCI NA OBISKI
(N adaljevanje z 2. strani) 

mase, proizvodni asortim an in 
področja, na ka te ra  izvažamo svo
je izdelke. V svoji razlagi je  zajel 
tudi struk tu ro  zaposlenih in po
udaril, da je  fluk tuacija  precejš
nja. N ato pa so m u m ladinci sami 
zastavili nekaj konkretn ih  v p ra
šanj s področja proizvodnje in v i
šine osebnih dohodkov.

D iskusija se je  nadalje  razvila 
posebno na področju dela in reo r
gan iziran ja družbenopolitičnih 
organizacij in sam oupravnih od
nosov. P redvsem  pa jih  je  ko t 
m lade zanim ala organizacija m la
d ine sam e v podjetju.

Z anim ala jih  je tudi in form ira
nost in  delavska kontro la v  pod
jetju . P redsednik  m ladinske orga
nizacije v TAM, pa je  potem  na 
k ratko  opisal njihovo organizacij
sko shemo. Povedal je, da je v 
OZD TAM zaposlenih okoli 3000 
m ladih. OZD se deli na skupnost 
cestnih vozil, k je r je  14 aktivov 
m ladih delavcev, ki se združujejo 
v konferenco m ladih delavcev s 
predsedstvom , in na skupnost t i r 
nih vozil, k je r je  15 aktivov m la
dih . delavcevL ki se ravno tako 
združujejo v konferenco m ladih 
delavcev. Jasno je, da je  pri tako 
velikem  številu  m ladih in s tem  
tudi velikem  številu  aktivov težko

koordinirati delo. Zato se strem i 
predvsem  za tem, da se aktivi' 
osamosvoje. F inancirajo  pa se iz 
dotacij obeh skupnosti. U stanov
ljen im ajo aktiv  m ladih kom uni
stov, ki je nosilec delovanja m la
dine oziroma idejno jedro. D eluje
jo tudi razne komisije, kot so ko
m isija za ideološkopolitično delo
vanje, za šport, kadre itd. V k ra t
kem  pa bodo ustanovili tudi aktiv 
m ladih strokovnjakov.

Vsi smo se nekako vživeli v n a 
stalo situacijo in  d iskusija je  bila 
zato zelo p rije tna  in  verjetno je 
ostalo še precej stvari, ki so nas 
zanimale, a žal ni bilo časa za 
razpravo.

Na koncu so nas še povabili v 
M aribor z upanjem , da bomo p ri
šli čim prej te r  tako nadaljevali z 
našim  u trjevan jem  prija teljstva .

Popoldne pa smo .vsi prisostvo
vali otvoritvi slikarsko botanične 
razstave z naslovom  »Ne uničuj 
živih bitij«. R azstavljala sta  dva 
m lada slikarja  — M ilan Štehovič 
in Jože P o lajna r iz M aribora. Za
tem  pa je  b ila  v TVD P artizan  v 
H rastn iku zabavna prired itev  s 
plesom, ki je  prav  tako potekala 
v prije tnem  vzdušju tja  do poznih 
večernih ur, ko so se m ladi iz 
Tam a vrnili domov.

V. Z.

vk ljučitev  najširšega kroga obča
nov v razpravo o sprem em bah in 
dopolnitvah nove ustave. T renu
tek, ko smo dobili novi najvišji 
zakon naše države, pa ne m ore 
pomeniti zadovoljstva in  m irova
nja. V tem  trenu tku  je treb a  n a j
bolj vneto uskladiti našo organizi
ranost in delovanje v organizaci
jah  združenega dela in samo
upravnih  skupnostih z določili no
ve ustave. P repričana sem, da so 
ta  dogodek doživljali vsi delovni 
ljudje. In  to  je  naravno, saj so 
novo ustavno listino oblikovali in 
gradili p rav  oni sami.

Ne bi se podajala v problem ati
ko inform atorja, ker je bilo o tem  
že dosti povedanega in  sklenjene
ga. Mislim pa, da je v našem  pod
je tju  inform iranost na zadovolji
vem  nivoju. V našem  glasilu 
»Steklar« so zbrani res tak i se
stavki, ki pritegnejo vsakega za
interesiranega člana podjetja, bo
disi s področja poslovanja, m ed
sebojnih odnosov, s športnega 
področja itd. Za še boljšo infor
m iranost m ladih pa skrbi »Infor
m ator«, ki priobčuje res važne 
odločitve in  dogajanja, ki bi bila 
že zastarela za objavo v nasled
njem  listu.

Problem , ki so ga skušali že ne- 
m akokrat rešiti, je  še vedno tu  — 
nezainteresiranost m ladih za delo 
v MO. V erjetno pa je  zato več 
vzrokov — objektivnega in  sub- 
jetivnega značaja, ki jih  pa m la
dina samo, brez pomoči pristo jn ih

DRAGO DRAKSLER — uprav- 
ljalec na avtom atu (Bibek):

Glede nove ustave mislim, da se 
bodo še izboljšati pogoji delavca, 
k a jti to je nekje začrtana pot n a 
šega sam oupravljanja. S tem, ko 
smo sprejeli novo ustavo, se m o
ram o zavedati, da se m ora vsak 
delovni človek boriti za svoje p ra
vice, obenem pa se m ora zavedati, 
kaj v našem  sam oupravnem  siste
m u predstav lja  — pomeni. Se 
pravi, da im am o pri nas sam o
uprav ljan je , ki je  edinstveno v 
svetu, saj delavec dobi res tisto, 
kar m u pripada, k ar si zasluži, 
obenem pa se lahko tudi uveljav
lja.

Mislim, da so zaposleni v n a 
šem podjetju  prem alo in form ira
ni o rezultatih  poslovanja, o uspe
h ih  in neuspehih. V erjetno velika 
večina delavcev ne ve n ičesar o 
trenutnem  položaju kolektiva — 
se pravi, kako naše podjetje stoji. 
Zato tudi menim, da bi bilo do
bro, če bi naš »Inform ator« izšel 
še večkrat kot je doslej.

Glede prem ajhne zain teresira
nosti m ladih za delo v m ladinski 
organizaciji mislim, da so danes 
m ladi ljud je zadovoljni, če si lah 
ko ogledajo kakšen film. televizi
jo  ali gredo na plese, ki jih  ne 
m an jka nikoli. Mislim pa, da bi 
bilo potrebno razm isliti in  najti 
neko stvar, s katero bi m lade 
pritegnili k delu v m ladinski o r
ganizaciji. Danes si nam reč m la
dina že domišlja, d a  dovolj ve in 
zna, čeprav je  v praksi povsem 
drugače.

Spoštovani urednik!
Oglašam se iz Beograda in po

zdravljam  vse člane kolektiva, po
sebno pa še brigado Franca Čepi
na. P rosil bi vas, če bi mi lahko 
pošiljali časopis Steklar, ker me 
zelo zanima, kaj je  novega v ko
lektivu.

Pozdravlja vas vojak
St a n i s l a v  Su b ì

V. P. 5322/4 
11002 BEOGRAD

Dragi Stanko!
H vala za razglednico in  pozdra

ve, katere  nam  pošiljaš iz našega 
glavnega mesta. S tek larja  ti bomo 
z veseljem  pošiljali.

Lepo te pozdravljam o 
in  oglasi se še kaj!

U rednik
Spoštovani urednik!

Oglašam se ti iz arm ije, k je r mi 
tečejo zadnji dnevi vojaškega ro
ka. Zelo toplo se vam  zahvaljujem  
za glasilo »Steklar«, katerega sem 
redno prebiral ves čas služenja 
vojaškega roka. Vam, kot tudi 
celotnem u kolektivu želim mnogo 
delovnih uspehov.

V ojak DUŠAN PUSTIŠEK

Dragi Dušan!
Lepo se ti zahvaljujem o za raz

glednico in pozdrave. Upam, da ti 
zadnji dnevi v JNA hitro  m ineva
jo in da se km alu  vidimo spet 
skupaj v naši sredini.

Te pozdravlja urednik

Spoštovani urednik!
P re jm ite  najp re j lepe pozdrave 

iz K raljeva, k je r služim  vojaški 
rok. Prosim, če bi mi pošiljali 
»Steklarja«. Že dom a sem ga rad  
prebiral, tu  pa mi bo še bolj ko
ristil, da bom seznanjem  z delom 
v kolektivu.

Vojak Anton GORENC 
V. P. 4945/11-a 

36002 KRALJEVO
Dragi Anton!
Zahvalju jem  se ti za pozdrave. 

Upam , da ti je  K raljevo všeč in  
da si se že navadil na novo — vo
jaško suknjo. S tek larja  ti bom z 
veseljem  pošiljal. P a  oglasi se še 
kaj!

Prejm i lepe pozdrave od 
urednika

M la d in c i!
O rganizirali bomo začetni ples

ni tečaj, ki se bo začel v nedeljo, 
17. m arca 1974 ob 15,30 uri v dvo
ran i TVD Partizan. Vabim o vse 
in teresente, da se prijav ijo  v 
K lubu 67 ali v steklarni pri tov. 
Gornik Ladislavu. Cena 50 din.

KMD OZD S tek larna 
Predsedstvo



SLOVENSKI KULTURNI PRAZNIKŠE NEKAJ S PODROČJA 
KULTURE

Č rna in  zaprašena dolina je ta  
naš H rastnik. Le redko katerem u 
sončnem u žarku  se posreči prebiti 
to  dim nato streho in  priti prav "do 
njegovega sajastega, vendar lepe
ga jedra. Enem u izmed teh sreč
nih sončnih odposlancev bi lahko 
rekli »Dram ska skupina Svobode
I. H rastnik«, ker je  tej skupini v 
precejšnji m eri uspelo vnesti vsaj 
malo svetlobe in veselja v to sivo 
turobnost današnjega dne.

Nekateri se trkajo  po prsih, s po
nosom in napuhom  trde, da so sa
mo oni naredili nekaj na k u ltu r
nem  področju v občini, da današ
n ja m ladina s svojimi idejam i ni 
sposobna prav  nobene um etniške 
izpovedi. V endar pa jim  to trd i
tev lahko v veliki m eri izpodbi
jem, saj je prav  naša skupina s 
svojim  kadrovskim  sestavom vzo
ren  prim er ku ltu rne avantgarde. 
Preveč bahavo bi bilo naštevanje 
naših uspehov, vendar pa bi vse
eno omenil le dva d e la .iz  našega 
repertoarja  iz bližnje preteklosti, 
in  sicer kom edijo o kom ediji te r  
le tošnja abonm ajska prireditev  ob 
novem letu. Oba dela sta  s svojo 
neposrednostjo in igi-ivostjo po
šteno vzburkala m nenje h rastn i- 
škega preprostega človeka v pozi
tivnem  smislu. V erjetno bo kdo 
dejal, da se samo hvalim  in nap i
hujem , vendar pa to ni res, saj 
m oram o nenehno dokazovati, da 
sploh obstojam o in delujem o kot 
ena izmed najnaprednejših  sil v 
občinskem kultu rnem  življenju. 
Vsi naši ogromni napori so vlo
ženi za dosego čim kvalite tnejše
ga in  stilno čim bolj čistega pro
gram a, k a r se pa seveda ne doseže 
kar čez noč, zato je  potrebno ve
liko trdega, obenem pa tudi lepe
ga dela. Iz vsega tega je jasno 
razvidno, da je  za to potreben res 
srčen, v gledališko um etnost do
besedno zaljub ljen  človek, kajti 
le kot tak  lahko prav  vsak posa
m eznik veliko doprinese k n a
predku ku ltu re  in  prosvete n a 
sploh.

■ V svoje vrste  zato vabim o vse 
tiste, ki čutijo, da lahko k  te j veji 
um etnosti tudi sami nekaj dopri
nesejo.

Preden pa zaključim , še to. M i
slim, da bi bilo potrebno tem u 
m ladem u naprednem u kolektivu 
posvetiti vsaj malo več pozorno
sti, tako s stran i občanov sam ih, 
delovnih organizacij, kot tudi s 
stran i družbenopolitičnih organi
zacij, sicer se res lahko zgodi, da 
bo ta  redek dragulj na nebu 
hrastn iškega gledališkega u stv a r
ja n ja  za vedno ugasnil, se spre
m enil v p rah , ozirom a saje.

M. P.

PREDSEDSTVO KONFERENCE 
AKTIVA MLADIH DELAVCEV
je  politično-izvršilni organ, ki im a 
naslednje naloge:
— med zasedanji konference ak 

tiva m ora izvrševati sklepe 
konference :

— opravlja dokončno redakcijo 
m aterialov za sejo konference»

— vodi finančno in adm in istra
tivno poslovanje,

— za svoje delovanje odgovarja 
konferenci ak tiva in ji n a  vsa
kem  zasedanju poda poročilo.o 
delu m ed obem a zasedanjim a,

— predsedstvo šteje 12 članov in 
se sestaja redno enkra t mesečno 
ali po potrebi. M andatna doba 
članov predsedstva konference 
aktiva je  dve leti, lahko pa so 
člani še en k ra t voljeni.

PREDSEDNIK 
KONFERENCE AKTIVA
je voljen za dve leti, lahko pa je 
ponovno izvoljen. Naloge predsed
n ika so:
— vodi predsedstvo,

8. feb ruar smo si Slovenci iz
b rali za naš k u ltu rn i praznik, saj 
je  na ta  dan um rl le ta  1849 naš 
največji pesnik  dr. F rance P reše
ren.

Vse šole so p rip rav ile  na ta  dan 
ku ltu rn i program . Tudi m i smo se 
zbrali, da se spomnimo Prešerna. 
Sledili smo pesm im  pevskega zbo
ra  OS Trbovlje, nato pa še rec ita 
cijam. Večino pesmi, ki so jih  re 
citirali d ijaki smo poznali in ta 
ko je  bilo naše zanim anje še več
je. V znanju  o P rešernu  so se po
menili d ijaki drugih letn ikov naše 
ESŠ. Po precej izenačenem  boju 
je  zm agal 2 c razred  in zm agoval
cem smo čestitali s ploskanjem .

Kaj vemo o P rešernu? Mnogo 
smo slišali o n jem  že v osnovno-

— sklicuje seje konference aktiva 
in jih  vodi,

— za svoje delo je  odgovoren 
m ladini, konferenci ak tiva in 
predsedstvu,

— predsednik ne m ore biti v več
ji m eri angažiran  v drugih 
družbenopolitičnih organizaci
jah.

SEKRETAR
KONFERENCE AKTIVA

je voljen za dve leti, lahko pa je
ponovno izvoljen še za eno m an
datno dobo. Njegove naloge so:
— razporeja adm inistrativno delo 

in blagajniško poslovanje,
— dogovarja se z osebami, ki to 

poslovanje opravljajo, in  p red
laga višino nagrad, o katerih  
odloča predsedstvo,

— sekre tar koord in ira  in  usklaju- 
ju je  delo sekcij, grup oziroma 
komisij in  vodi delovne razgo
vore z vodji grup,

— skupaj z grupam i sestavlja po
ročila o dejavnosti v pretékli 
m andatni dobi,

— organizira točno evidenco o 
kadrih  in  članstvu.

šolskih klopeh. Da se je  rod il v 
Vrbi, vemo gotovo že vsi. Tam je 
b ila letos tudi proslava in obisko
valcem  so 'razkazali Prešernovo 
hišo. Vsako le to  njegov ro jstn i 
k ra j obišče tisoče turistov, tako 
d a je  kup polnih spom inskih knjig 
za goste že precej velik. Njegov 
zadnji dom je  v K ranju, k je r so 
m u postavili tud i spomenik. P re
šeren je  im el zelo bogato znanje. 
Mnogo je  k  tem u pripom ogel n je 
gov p rija te lj Čop, ki je  bil prav  
tako zelo izobražen. Toda P reše
ren je bil ro jen  v času, kO' je bila 
slovenska beseda prez irana in ta 
ko njegove napredne pesm i niso 
bile dobrodošle. V svojih pesm ih 
je  pisal, da im ajo Slovenci prav i
co do svoje zem lje in  d a  se m ora
jo  za svojo svobodo boriti. V svo
jem  zasebnem  življenju  ni im el 
sreče. V svoji nesrečni ljubezni je  
napisal enega najlepših del — So
netni venec, ki ga je  posvetil Ju 
liji Prim ičevi. Njegove pesmi pa 
so se priljub ile  našim  borcem  za 
svobodo m ed NOB, saj so imeli 
mnogi v svojih žepih ali n ah rb t
n ik ih  zveščiče z njegovim i naj,lep
šimi pesmimi. Tako so njegove 
pesmi našle v tem  času pravega 
in zvestega bralca, ki se je  za ti
sto, k a r je  P rešeren pisal, boril in 
celo plačeval s svojim  življenjem .

Toda tud i po vojni nismo poza
bili, kaj nam  je zapustil P reše
ren, naš največji pesnik, tako ve
lik, da ga občudujejo tudi drugi 
narodi in smo lahko z vsem srcem 
nanj ponosni tu d i mi.

Jasna Kosm,
H rastn ik  — P odkraj 91HUMOR

PRI BRIVCU
K brivcu pride m ožak srednjih  

let. Vsede se na stol in začne 
brivca provocirati na vse mogoče 
načine. Brivec ga nekaj časa po
sluša, potem  pa reče: »Povejte mi, 
kdo tukaj b rije  norce?!«

NEKAJ IZVLEČKOV IZ PRAVIL 
AKTIVA MLADIH DELAVCEV

Za nagradni kviz znanja, ki ga 
ob jav lja GLAS MLADIH je do do
ločenega roka prispelo v u redni
štvo 35 rešitev. Za začetek k a r  le
po število, kajne?

P rav iln i odgovori, na vprašan ja 
se glasijo:
1 B P e ta r  Petrovič Njegoš
2 C Maroko
3 B m andarin i
4 C diam ant
5 B H ipokrat

Srečni izžrebanci, ki so p rav il
no odgovorili, pa so:

Jager G reta, A lt V ilm a in Ro
došek M ajda. P rva prejm e nagra
do 30 din, druga 20 din in tre tja  
10 din. Čestitamo!

O B V E S T I L O  !
Obveščamo vse in teresen

te, da bomo v m esecu sep
tem bru 1974 organizirali 
EKONOMSKO VEČERNO 
SOLO v  H rastniku. Vsi, ki 
bi se želeli vpisati v šolo, 
pošljite svoje p rijave do 1. 
m aja 1974 na naslov OK 
ZMS H rastnik. Za organiza
cijo večerne ekonom ske šo
le pa m ora biti najm an j 20 
interesentov.

NAGRADNI KVIZ ZNANJA GLAS
MLADIH

1. Ena od panog zim skega športa so tudi 
sm učarski skoki ali poleti. Jugoslovani v tem  
športu  nismo im eli velike uspehe, vendar je 
dolgo let naš najboljši skakalec Jože S libar 
s skokom 141 m  držal svetovni rekord. P ovejte 
k je r je dosegel ta  skok?

a) P lanica
b) Obersdorf
c) K ulm

2. K ako se im enuje gledališki strokovnjak, 
ki sodeluje pri izbiri in postavitvi gledaliških 
del?

a) Režiser
b) D ram atik
c) D ram aturg

3. M inilo je  že 400 le t slovensko-hrvaškega 
km ečkega upora. Ob te j obletnici so postavili 
v S tubici veličasten spom enik. K ateri h rvašk i 
k ipar ga je  ustvaril?

a) Ivan  M eštrović
b) Zvone Jovanovič
c) A nton Avgustinčič

4. Italijansk i um etnik, ki je živel v 15. sto
letju , ro jen  v Copreseju, je  skozi vse življenje 
u stv a rja l prečudovita dela, ka tera  še danes 
občudujem o. Odlikoval se je  po svojih kipih, 
kot so: David, Mojzes, P ieta. K ateri um etnik  
je bil to?

a) Leonardo de Vinci
b) M ichelangelo
c) Degas

5. Kako se im enuje nepalska osvežujoča pi
jača, ki se izdeluje iz koda, neke v rsta  prosa?

a) Čang
b) Doping
c) Rang

Pri ž reban ju  prav iln ih  odgovorov bomo u- 
poštevali vse rešitve, ki bodo v uredništvu  do 
petka, 22. m arca 1974. 1. nagrada 30 din, 2. 
nagrada 20 din, 3. nagrada 10 din.
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